
کمیته ملی پارالمپیک و تکرار تصمیم اشتباه 

»سهمیه دارها« در خطر حذف
کمیته ملی پارالمپیک در راســتای سیاست کیفی گرایی، استراتژی را برای تشــکیل کاروان  اعزامی به پارالمپیک پاریس مصوب کرده که همچون دوره پیشین این 
بازی ها منجر به حذف برخی دارندگان ســهمیه خواهد شــد. »کیفی گرایی« سیاست کلی است که کمیته ملی المپیک از چند سال پیش برای حضور در بازی های 
پاراآســیایی و پارالمپیک در پیش گرفت تا اعزام هایی با حداکثر نتیجه گیری به این رویدادها داشــته باشد.در همین راستا و برای دوره پیشین بازی های پارالمپیک، 
ملاک و معیار اعزام به توکیو فقط کسب سهمیه نبود بلکه دستیابی به سهمیه، گام اول برای اعزام بود.اعزام ها وقتی قطعی می شد که ورزشکار یا تیم دارای سهمیه 

در مرحله بررسی و تطابق با سیاست های مصوب کمیته ملی پارالمپیک هم مجوز لازم را از مسئولان می گرفت...
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روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

 ë yadegar.emroz@gmail.com   ë yadegaremrooz.ir

مماشات دولت با روسیه از نگاه یک نماینده مجلس

وسی وشی ر گران فر
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در حوالی مسجد تاریخی بادی الله

ی مذهبی ز یک اثر معمار مشخصات بار

معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و نقل
 و سوخت تشریح کرد:

ح عدم تخصیص  جزئیات طر
وهای  سهمیه سوخت به خودر

فاقد بیمه

صدای خس خس قانون هوای پاک
 در سینه آلوده کلانشهرها به گوش می رسد

قانون هوای پاک
 هم مترقی و هم عقب افتاده

حمایت دولت؛ پیش شرط توسعه تولید و صادرات است

صنعت  چرم  و کفش گرفتار
 بخشنامه های  خلق الساعه

گزارش

گزارش

گزارش

میراث فرهنگی

چالش های مهم زیست محیطی

مرتضی برکاته/ روزنامه نگار
اگر بگوییم در آینــده نزدیک با چالش های مهم 
زیســت محیطی مواجــه خواهیم بــود، اغراق 
نکرده ایم.اگر بگوییم به زودی در زمینه فرسایش 
خاک، آلودگی  هوا و فرونشســت های مضمن در 
کشــور با معضلاتی رو به رو خواهیم شد که رفع 
آنها تقریبا غیرممکن خواهــد بود یا حل آنها به 
زمان بسیار زیادی نیازمند است، گزاف نگفته ایم... 

برای آماردهی در حوزه اشتغال
 تیر در تاریکی می اندازیم 

علی حیدری/ کارشناس رفاه و بازار کار
با توجه به نداشتن نظام چند لایه تأمین اجتماعی ،آمار و اطلاعات دقیقی 
از بیکاران ارادی و غیرارادی وجود ندارد.برخی از بیکاری ها در ایران ارادی 
و خودخواسته است. افرادی که فرصت کاری دارند اما تمایل به کار ندارند...

مجلس، بدون لیست؟
فریبرز ناطقی الهی 

کاهش ۳.۵ درصدی منابع حاصل
 از فروش  فرآورده های نفتی

یادداشتیادداشت

یادداشت

نفت وانرژی

سرمقاله
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کدام  ارگان است؟  متولی  آرد  و نان  در استان لرستان  

ماست مالی تخلفات نانوایانماست مالی تخلفات نانوایان

امور حقوقي و قراردادها - مناطق نفتخيز

فراخوان مناقصه عمومیفراخوان مناقصه عمومی
)ارزیابی کيفی()ارزیابی کيفی(

توجه: اعلام آمادگي جهت شركت در اين مناقصه صرفاً بصورت الكترونيكي)توکن( و از طريق سامانه ستاد به نشاني 
www.setadIran.ir مي باشد.

مناقصه عمومی يک مرحـله ای شماره  م م/02/0194مربوط به  انجام خدمات مورد نياز تعميرات برق ناحيه مرکزی 
الف- شرح مختصر خدمات

انجام خدمات مورد نياز تعميرات برق درناحيه مرکزی با84 واحد کاری.
ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار

محل اجرای خدمات در اهوازو مدت انجام آن 12مـاه  می باشد.
ج-   برآورد کارفرما

برآورد كارفرما جهت انجام خدمات   -/345,618,275,487ريال  مي باشد
د-شرایط مناقصه گران متقاضی

 داشتن ظرفيت آزاد )تعدادي و ريالي( در رشته مربوطه 
  مناقصه گران داراي رشته خدمات گرايش امور تاسيسات از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي داشتن گواهينامه 
تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي الزاميست. و همچنين اصالت گواهي نامه مذكور ارائه 
گرديده مي بايست در سايت  www.mcls.gov.irروئيت گردد. عدم ارائه يا روئيت گواهي نامه صلاحيت ايمني به 

منزله حذف از مناقصه مي باشد.
  گواهينامه تعيين صلاحيت )حداقل رتبه کلی شرکت 5 و فعاليت احراز شده در رشته تاسيسات(

   فهرست سوابق كاري مفيد، معتبر در زمينه  خدمات تعميرات برق با ارائه قراردادهاي منعقده و ذكر مبالغ و همچنين 
گواهي پايان كار،ارزشيابي و مفاصا حساب كارهاي انجام شده

   ارائه يك نسخه تأييد شده از صورت های مالی حسابرسی شده  سال 1401که توسط شرکت های مندرج در 
سامانه پرديس انجام شده باشد  الزاميست، صورت های مالی مذکور بايستی حاوی گزارش و ممهور به مهر و امضاء 
حسابرس باشد و در سامانه پرديس ثبت و قابل روئيت باشد و در صورت عدم ارائه به منزله حذف از مناقصه خواهد 
بود. )مبنای پذيرش در خصوص هر گونه گزارش حسابرسی صورت های مالی، بارگذاری گزارش مذکور از طريق سايت 
جامع حسابداران رسمی ايران)قابل استعلام در وبگاه www.iacpa.ir( با قابليت مشاهده در سامانه پرديس می باشد(

   شرکت هايی که صلاحيت ايمنی آنها در حال بررسی می باشد و گواهی 2 ماهه اداره کار را بارگذاری و ارائه 
نموده اند  بايستی در سامانه مربوط به وزارت کار و رفاه اجتماعی قابل رويت باشد در غير اينصورت ارائه هر مدرکی 

قابل قبول نخواهد بود.
 HSE ارائه مدارکی دال بر دارا بودن خط مشی ايمنی   

  کليه مدارک ذکر شده می بايست به صورت برابر اصل ارائه گردد
   ضمناً حداقل امتياز ارزيابی کيفی قابل قبول 55 از 100 امتياز خواهد بود. 

   در تعيين برنده مناقصه و در شرايط برابر،الويت با شركت هاي بومي استاني مي باشد. 
   ارائه تضمين شرکت در فرآيند ارجاع كار به مبلغ -/15,612,365,510ريال  همچنين توانايي 10% مبلغ پيمان )در 

صورت برنده شدن( به عنوان تضمين انجام تعهدات 
   ارائه يك نسخه تأييد شده از صورت های مالی حسابرسی شده توسط سازمان حسابرسی يا اعضای جامعه حسابداران 
رسمی الزاميست مناقصه گر جهت تحويل تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصوير تضمين از 
طريق سامانه لازم است به صورت حضوری به دفتر کميسيون مناقصات در اهواز، کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، 

واقع در روبه روی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و تضمين را تسليم نمايند.
 هـ-محل و  مهلت دریافت اسناد

از کليه متقاضـيان واجد شرايط دعـوت به عمل ميآيد ظرف مهلت مقرر در اين فراخوان جهت دريافت اسناد و اعلام 
آمادگی از طريق سامانه ستاد و به نشاني www.setadIran.ir مراجعه نمايند تا ارزيابيهاي لازم وفق آييننامه اجرايي 

بند ج ماده 12 قانون برگزاري مناقصات)ارزيابي کيفی(بر روي مدارك ارسالي مناقصه گران بهعمل آيد.
1- مهلت اعلام آمادگی: به صورت الکترونيکی )غير حضوری و( از ساعت 8:00 تاريخ  1402/10/09 لغايت  ساعت 

19:00  تاريخ   1402/10/23
2- مبلغ خرید اسناد و شماره حساب: واريز مبـلغ  1,428,000 ريال به حسابريال از طريق درگاه موجود در 

www.setadIran.ir سامانه به نشانی
ضمناً می بايستی حداکثر ظرف مدت 14روز مدارک ارزيابی کيفی خود را مطابق با اطلاعات درخواست شده در استعلام 
ارزيابی کيفی از طريق سامانه ستاد بارگذاری نمايند. بديهی است کارفرما اين حق را برای خود محفوظ ميدارد به 

مدارکی که شرايط مندرج در متن آگهی و استعلام ارزيابی کيفی را لحاظ ننموده اندترتيب اثر ندهد.
محل، زمان تحویل و گشایش پيشنهادها 

متقاضيان واجد الشرايط در مرحله ارزيابی کيفی مكلفند پيشنهادات خود را حداکثر تا ساعت 15:30روز  سه شنبه 
مورخ  1402/11/24 به صورت الكترونيكي و از طريق سامانه ستاد تسليم نمايند. ضمناَ پيشنهادات در ساعت 30:08 
روز  چهارشنبه مورخ  1402/11/25 گشايش و قرائت خواهد شد و حضور نماينده مناقصه گران با معرفي نامه و كارت 
شناسايي معتبر بلامانع است. همچنين مناقصه گران می بايست ضمن بارگذاری الکترونيکی تصوير تضمين شرکت در 
فرايند ارجاع کار در سامانه تا ساعت 15:30روز  سه شنبهمورخ1402/11/24اصل تضمين مذکور را به صورت فيزيکی 
به كميسيون مناقصات شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در آدرس: اهواز- کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، واقع 

در روبروی بلوک دو، ساختمان سابق طرحهای راه و ساختمان تسليم نمايند.
همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضيان شرکت در مناقصه و نمايندگان شرکتها در همه مراحل لازم 

و ضروری می باشد.
تذكر: حسب مورد ارائه يك نسخه اصلي از اساسنامه شركتها، آگهي تاسيس، آخرين تغييرات ثبتي و هرگونه گواهي 

مبني بر واجد شرايط بودن شركت مطابق با مفاد آگهي الزامي مي باشد. 
WWW.NISOC.IRhttp://iets.mporg.ir

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/10/03 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/10/04

شناسه آگهی : 1626721

نوبت دوم
شركت ملي مناطق نفتخيز

سرمقاله

اگر بگوییــم در آینده نزدیک با چالش های مهم زیســت محیطی مواجه خواهیم 
بود، اغــراق نکرده ایم.اگر بگوییم به زودی در زمینه فرســایش خاک، آلودگی  هوا 
و فرونشست های مضمن در کشــور با معضلاتی رو به رو خواهیم شد که رفع آنها 
تقریبا غیرممکن خواهد بود یا حل آنها به زمان بســیار زیادی نیازمند است، گزاف 
نگفته ایم. برآیند اخباری که این روزها درباره مسائل زیست محیطی مطرح می شود 
بیان واضحی اســت از مشکلات درهم تنیده  که بخشی از آن را باید در بی توجهی 
مفرط به برنامه های بلندمدت جســت وجو کرد و بخش دیگر را در فرهنگی نبودن 
توجه به حوزه محیط زیســت. دو سوی معادله مردم و دولت ها در این زمینه دچار 
ترک فعل و سهل انگاری های هستند و فقط آمارهای خوف انگیز از رسانه ها منتشر 
می شود، آمارهایی که هرکدام نیازمند بررسی مفصل و چاره جویی های زمانبر است. 
به روایتی میزان فرســایش خاک در ایران سه برابر متوسط جهانی است. به روایت 
دیگری ایران چهار برابر میانگین آسیایی فرسایش خاک دارد. بر اساس جدید ترین 
گزارش ها، میزان فرسایش خاک در ایران به ۱۶.۲ تن در سال رسیده در حالی که 
متوســط فرسایش خاک در آسیا ۳.۴۷ تن در هکتار است. 62 میلیارد متر مکعب 
برداشــت از ســفره های آب زیرزمینی داریم که موجب افت منابع آب زیرزمینی، 
فرونشست ها و فروچاله ها شــده است. سالانه بین ۴۵ تا ۵۰ سانتی متر فرونشست 
در کشــور رخ می دهد. در ۳۵۹ دشت فرونشســت رخ داده و ۴۲۰ دشت افت تراز 
دارد که  به منزله وضعیت ممنوعه و ممنوعه بحرانی است.این آمار گویای مشکلات 
بزرگی است که شــاید در آینده چراغ های قرمز بیشتری را برای مخاطرات زیست 

محیطی روشن کند.
 عوامــل چنین پدیده هایی آنقدر متعدد و متنوع هســتند که در این ســطور جا 
نمی گیرند اما به همان اندازه که بســیارند کمتر مورد توجه قرار گرفته اند. اما چرا 
این شــرایط در ایران به پایداری منفی رسیده است؟ آیا شرایط توسعه در کشور از 
چنان کیفیت پایینی برخوردار اســت که نگرش ها را از سوی این مسئله به مسائل 
دیگر پرت می کند؟ آیا برنامه های توسعه در کشور آنچنان که باید به مسائل زیست 
محیطی توجه دارند؟ پاســخ ها به این پرسش ها روشن و بدیهی است. چون برآیند 
عملکردها در دهه های گذشته نمایانگر وضعیتی است که هم مردم و هم مسئولان 
در حال نظاره آن هستند. به نظر می رسد دولت ها در گیر و دار مسائل اقتصادی و 
سیاسی در کشور از این موضوع مهم و اساسی چنان غافل مانده اند که سطح گفت 
و گو در این باره به بیان مســئله و ارائه برخی آمارهای دم دستی نزول یافته است. 
نگاهی گذرا به برنامه هفتم توســعه که هنوز در جریان نهایی شــدن است نشان 
می دهد درگیری دولت و مجلس در زمینه حقوق ها و مالیات ســتانی ها آنقدر داغ 
شــده که این بخش از برنامه و حتی بودجه سالانه کشور نه مورد تحلیل و بررسی 
قرار گرفته و نه رسانه های کشور روی خوشی برای بحث نشان داده اند. تعطیلی های 
روزهای گذشــته در زمینه آلودگی هوای کلانشهرها صراحتا این ضرورت را ایجاد 
می کند که ســلامت را در اولویت قرار دهیم، موضوعی که بخش عمده ای از آن به 
حوزه زیســت محیطی برمی گردد. تامین کالای اساســی، دریافت حقوق مکفی و 
مسائل کلان اقتصادی و سیاسی بی شک مهم و قابل طرح هستند. اما نگاه یکسویه 
به ابعاد مختلف زندگی و حیات در ایران تبدیل به یک رویه عادی شــده، رویه ای 
که در صورت اســتمرار حتما مشکلات عدیده ای برای کشــور ایجاد خواهد کرد. 
مهاجرت های بی رویه به دلیل فرونشست ها، تهدید روزافزون سلامت شهروندان به 
دلیل آلودگی هوا، خشــک شدن دریاچه ها و تالاب ها و کمبود آب و خشکسالی از 
جمله مهم ترین تهدیدهای زندگی بشر هستند که در صورت بی توجهی، طبیعت 
را بر علیه انسان ها می شوراند. تا دیر نشده باید گام های اساسی و جدی برداشت. در 
این مسیر راهی نداریم جز معطوف کردن نظر تصمیم گیران و مردم به شرایط فعلی 
محیط زندگی در ایران. هر سطری در این باره حکم نوشتن برای زنده ماندن را دارد. 

اگر بخواهیم خودمان و نسل های آینده بتوانند در آرامش زندگی کنند.

چالش های مهم زیست محیطی

ë انتخابات نمایندگان مجلس نزدیک اســت و حرف و حدیث درباره شرکت مرتضی برکاته/ روزنامه نگار
یا عدم شــرکت و حضور گســترده یا حضور کم در انتخابات تمام اخبار ها 
و فضای مجازی کشــور را فرا گرفته است. تمامی تشکل ها از نهایی کردن 
لیســت خود خبر می دهند !! این در حالی است که امروزه تقریبا کارهای 
تشکیلاتی اساس نظامهای حاکمیتی دولت ها می باشد، ولیکن شاید لازم 
باشد تفکری نو برای مشــارکت بیشتر مردم در انتخابات این دوره حساس 
اندیشه شود ! بررسی نظرات و تفکرات عموم مردم آنچه در خبرها و فضای 
مجازی دیده می شود نشانگر این است که بیشتر مردم از گروه و دسته بازی 
همچنین از لیســت بازی کمی خسته اند ؟ یا حداقل دلیل اصلی مشکلات 
موجود در سطح کشــور را باند بازی و گروه بازی و ایجاد فضای رانت بازی 
در بین گروهای خاص می دانند ؟ مزیت های کار تشکیلاتی مشخص است 
اما شــاید در ایران فعلی پس از انقلاب و دولت های حاکم، آنهم یکی پس 
از دیگــری با دیدگاههای متفاوت درونی ولی بــا ظاهری تابع و یکنواخت، 
مردم بیشتر از همیشه نگران اینکه آیا اگر مجدادا به لیستی رای دهند مثل 
گذشــته عاقب کار چه خواهد بود می اندیشند. تا حدود زیادی هم گذشته 
به آینده را درست انترپوله می کنند !؟ زمانیکه با افراد مختلف در خصوص 
کاندیتاتوری برای نمایندگی صحبت می کنم، نظرات عموما یکسان است ؟ 
اگر انتخابات لیستی نبود بهترین نماینده منتخب می توانستید باشید ؟ و ما 
هم آنوقت شــرکت می کردیم !؟ حال اگر این مطلب عمومیت داشته باشد 
و مردم این موضوع را مانع ورود افراد منتخب خود ببینند، شاید بهتر باشد 
احزاب و تشکلها برای حضور بیشتر رای دهندگان و حتی انتخاب افراد مورد 
نظر و شایســته خود لیســتی ارائه ننمایند ؟ تصور می کنم این دوره حتی 
لیست ها معکوس عمل نمایند و باعث عدم شرکت رای دهندگان شود، می 
شود همسو بود ولی مستقل شرکت کرد. مردم این دوره به این ایده نو بیشتر 

تمایل خواهند داشت، قول می دهم.

نیویورک تایمز مدعی شد؛

روسیه سیگنال برقراری آتش بس
 به اوکراین ارسال کرد

نیویورک تایمز همزمان با ناکامی های غرب در جنگ اوکراین مدعی شد روسیه 
سیگنال برقراری آتش بس در جنگ اوکراین ارسال کرده است.

 روزنامه نیویورک تایمز همزمان با ناکامی های غرب در جنگ اوکراین و در یک 
سناریوی محتمل برای القای ضعیف بودن جایگاه مسکو در جنگ اوکراین، مدعی 
شد که ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری روسیه بی سروصدا سیگنال هایی را ارسال 

کرده که نشان می دهد آماده قبول آتش بس در اوکراین است.
این روزنامه آمریکایی ادعا کرد: پوتین تحت تاثیر ضد حملات شکســت خورده 
اوکراین و حمایت متزلزل غرب می گوید که اهداف جنگی روسیه تغییری نکرده 

است.
پوتین در جمع ژنرال های ارتش روسیه پنجشنبه گذشته گفت: اوکراین تحت 
محاصره است و ارتش آن اقدامی را صورت داده که ما می خواستیم. ما آنچه که 
متعلق به ماست را رها نمی کنیم، اگر آن ها می خواهند مذاکره کنند اجازه بدهید 
مذاکره کنند. نیویورک تایمز  به نقل از دو نفر از مقامات ســابق ارشــد نزدیک 
به کرملین و مقامات آمریکایی و بین المللی مدعی شــد: با این وجود پوتین در 
دیپلماسی پشت پرده، پیام متفاوتی را ارسال کرده و ظاهرا آماده آتش بس است. 
پوتین از سپتامبر )شهریور( گذشته از طریق میانجی ها پیام هایی را ارسال کرده که 
نشان می دهد بر خلاف جاه طلبی های قبلی اش برای سلطه بر اوکراین برای توقف 

درگیری ها در خطوط کنونی جنگ آماده آتش بس است.

یادداشت

خبر

تحلیل

موافقت نانوشــته و حتی ناگفته  همچنان در جریان 
اســت. فعلًا ایران و ایالات متحده خود را در وضعیت 
تعادلی نسبت به گزینه  ها می  بینند که افزایش تنش، 
افزایش توسعه  های هسته  ای، افزایش تحریم  ها و غیره 

اتفاق نیفتد.
در پاسخ به این ســوال که چه عواملی باعث مسکوت 
ماندن مذاکرات برجام یا رفع تحریم ها شده است می 
توان گفت شرایط بین  المللی تغییر کرده است. در واقع 
پرونده هســته  ای ایران از اولویت غرب و به ویژه ایالات 
متحده خارج شــده اســت. جنگ اوکراین به تبع آن 
شرایط روسیه در محیط بین  المللی، شرایط داخلی ایران 
در سال گذشته، جنگ غزه و انتخابات پیش رو در ایالات 
متحده شــرایطی است که نسبت به دوران قبل تغییر 
کرده و در نتیجه زمان زیادی است که مطلوبیت احیای 
برجام را نسبت به شرایط کنونی برای طرف  های غربی 
کم کرده اســت. واقعیت آن است که در انتهای دولت 
دوازدهم و ابتدای دولت سیزدهم فضای بسیار مثبتی 
در آن سوی میز مذاکرات احیای برجام وجود داشت که 
متاسفانه تحت تأثیر بحث  های مربوط به سیاست داخلی 
و جناحی، مسائل هویتی، باورهای اشتباه و توهم آمیز 
قرار گرفت. ما در آن زمان، بر سر به کار بردن واژه برجام 
یا حذر از آن رجزخوانی ضمنی داشتیم. متأسفانه برخی 

از کسانی که در دولت جدید کار سیاست خارجی را بر 
عهده گرفتند فکر می  کردند مذاکرات و توافق کردن تنها 
به اراده ایشان بستگی دارد و طرف مقابل همیشه پشت 
در می  ایستد که اینطور نبود. حالا متوجه شده اند ولی 
متاسفانه بسیار دیر شده و منافع ملی از جهات مختلفی 

تضییع شده است.
اینکه چرا ایران یا حتی اروپا برای دور جدید مذاکرات 
در این ایام پیش قدم نمی شوند، می توان گفت اروپایی 

ها نســبت به قبل در موضع کمتر همراهی با احیای 
برجام قرار دارند. به خصوص در آلمان پس از تغییر در 
دولت شــاهد مواضع سرسختانه  ای بودیم و در اتفاقات 
سال گذشته این مواضع سرسختانه  تر شد. این تا حدی 
است که امروز در مواردی دولت ایالات متحده مواضع 
اروپایی  ها را نسبت به جمهوری اسلامی تعدیل می  کند.
 در ســمت ایرانی اما بارها شــاهد ابراز علاقه   از سوی 
آقای امیرعبداللهیان بوده  ایم ولی پاسخی نیامده است. 
حتی ایشان بارها با شوق اعلام کرده اند که پیام  هایی را 
مکرراً از طرف آمریکایی ها دریافت می  کنند. اما این هم 
نوش دارویی پس از مرگ سهراب معنا می  شود چراکه از 
اســاس این آمادگی در دولت بایدن وجود ندارد که تا 
انتخابات ریاست.جمهوری چنین مذاکراتی را آغاز کند.

در پاسخ به این ســوال که در گذشته از موضوع طرح 
عمان، ژاپن و طرح هایی از این دســت درباره به نتیجه 
رسیدن مذاکرات صحبت می شد. اینکه آیا راه اندازی این 

طرح ها کارکردی در پیشرفت مذاکرات می تواند داشته 
باشد، باید گفت در زمان ترامپ که ژاپنی  ها و دیگران 
پیشنهادهای میانجی گرانه  ای را ارائه کردند به هر علت 
موقعیت آن وجود نداشت که بتوانیم پاسخ مثبتی به 

آنها دهیم. 
اکنون اما عمان و قطر به پیشــنهادهای عملیاتی در 
خصوص موضوعات موردی و خرد مربوط به جابجایی 
پول  ها و غیره بسنده می  کنند. چراکه متوجه این معنا 
شــده  اند که زمانی که امکان عمل واقعی و برداشــتن 
قدم  های اساســی برای احیای برجام بــود طرف ها با 
اتلاف زمان و تصورات غلطی نظیر زمســتان سخت و 
غیره دست به عمل نزدند و امروز هم ایالات متحده این 
آمادگی را ندارد. بنابراین عمان، قطر و دیگر کشــورها 
چندان تحرکی از خود نشــان نمی  دهند. ضمن آنکه 

ضعف عملکرد دیپلماسی ما امروز آشکار شده است.

توافق نانوشته همچنان در جریان استمجلس، بدون لیست ؟

نی
زیی

س ت
عک

ë  فریبرز ناطقی الهی
ë ساسان کریمی- تحلیل گر مسائل بین الملل

برخی از خبازی ها در کنار قاچاق آرد، پخت نان بی کیفیت، توزیع نامناسب و 
سوءاستفاده از یارانه آن و همینطور وضعیت بد بهداشتی با برخوردهای نامناسب 

با مراجعه  کنندگان منجر به درگیری های فیزیکی وتلکه کردن مردم شده اند.
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مجلس، بدون لیست؟

فریبرز ناطقی الهی 
انتخابات نمایندگان مجلس نزدیک است و حرف و 
حدیث درباره شرکت یا عدم شرکت و حضور گسترده 
یا حضور کــم در انتخابات تمام اخبــار ها و فضای 
مجازی کشــور را فرا گرفته است. تمامی تشکل ها 
از نهایی کردن لیســت خود خبر می دهند !! این در 
حالی است که امروزه تقریبا کارهای تشکیلاتی اساس 
نظامهای حاکمیتی دولت ها می باشد، ولیکن شاید 
لازم باشــد تفکری نو برای مشارکت بیشتر مردم در 

انتخابات این دوره حساس اندیشه شود !
بررسی نظرات و تفکرات عموم مردم آنچه در خبرها 
و فضای مجازی دیده می شود نشانگر این است که 
بیشتر مردم از گروه و دسته بازی همچنین از لیست 
بازی کمی خسته اند ؟ یا حداقل دلیل اصلی مشکلات 
موجود در سطح کشــور را باند بازی و گروه بازی و 
ایجاد فضای رانت بــازی در بین گروهای خاص می 

دانند ؟
مزیت های کار تشکیلاتی مشخص است اما شاید در 
ایــران فعلی پس از انقلاب و دولت های حاکم، آنهم 
یکی پس از دیگری با دیدگاههای متفاوت درونی ولی 
با ظاهری تابع و یکنواخت، مردم بیشــتر از همیشه 
نگران اینکه آیا اگر مجدادا به لیستی رای دهند مثل 
گذشــته عاقب کار چه خواهد بود می اندیشــند. تا 
حدود زیادی هم گذشته به آینده را درست انترپوله 

می کنند !؟
زمانیکه با افراد مختلف در خصوص کاندیتاتوری برای 
نمایندگی صحبت می کنم، نظرات عموما یکســان 
است ؟ اگر انتخابات لیســتی نبود بهترین نماینده 
منتخب می توانستید باشید ؟ و ما هم آنوقت شرکت 
می کردیم !؟ حال اگر این مطلب عمومیت داشــته 
باشــد و مردم این موضوع را مانع ورود افراد منتخب 
خود ببینند، شاید بهتر باشد احزاب و تشکلها برای 
حضور بیشتر رای دهندگان و حتی انتخاب افراد مورد 

نظر و شایسته خود لیستی ارائه ننمایند ؟
تصور می کنم این دوره حتی لیست ها معکوس عمل 
نمایند و باعث عدم شرکت رای دهندگان شود، می 
شود همسو بود ولی مستقل شرکت کرد. مردم این 
دوره به این ایده نو بیشتر تمایل خواهند داشت، قول 

می دهم.

فریب رندی لاوروف را نخوریم
هومان دوراندیش 

حمایت مجدد روسیه از موضع امارات متحده عربی 
در قبال جزایر ســه گانه ایران، با انتقاد وزیر خارجه 
جمهوری اسلامی ایران ) حسین امیرعبداللهیان( و 
مشاور رهبری در امور بین الملل )علی اکبر ولایتی( 

مواجه شده است.
سرگئی لاورف وزیر خارجه روسیه هم در واکنش 
به ایــن انتقادهــا، در گفت وگوی تلفنــی با وزیر 
خارجه ایران گفته است حاکمیت و تمامیت ارضی 
جمهوری اسلامی ایران همواره مورد احترام روسیه 
بوده است. به نظر می رسد این جمله لاوروف "رندانه" 
است و ما ایرانیان که در رندی و اموری از این دست 
ید طولایی داریــم، نباید از زیرکیِ نهفته در اظهار 
نظر دیپلمات کارکشته روس ها غافل باشیم. به ویژه 
اینکه رهبری نظام هم قبلا گفته اند »دیپلمات یک 
کلمه ای را می گوید، معنای دیگری را اراده می کند.«

وزیر خارجه روســیه در ششمین نشست مجمع 
همکاری عرب و روسیه، بیانیه ای را امضا کرده که در 
آن از بررسی ادعای امارات نسبت به جزایر سه گانه 

در دیوان بین المللی دادگستری حمایت شده. 
ادعــای امارات نفی حاکمیت ایــران بر این جزایر 
اســت. اما لاوروف در گفت وگو با وزیر خارجه ایران 
از احترام همیشگی روسیه به حاکمیت ایران سخن 
گفته است. آیا این ســخن لاوروف در گفت وگو با 
امیرعبداللهیــان ناقض امضای آن بیانیه از ســوی 
اوســت؟ نه! زیرا وزیر خارجه روسیه گفته است ما 
به "حاکمیت ایــران" احترام می گذاریم. با توجه به 
امضای آن بیانیه از سوی روسیه، موضع روسیه را به 

این صورت می توان صورت بندی کرد:
روســیه به حاکمیت و تمامیــت ارضی جمهوری 
اسلامی ایران احترام می گذارد. ادعای امارات نسبت 
به جزایر ایرانی باید در دیوان بین المللی دادگستری 

بررسی شود.
در صورتــی که این دیوان حاکمیت ایران بر جزایر 
ســه گانه را تایید کند، روســیه نیــز به حاکمیت 
جمهوری اســلامی ایــران بر این جزایــر احترام 

می گذارد. 
در واقع موضع روســیه این است: حاکمیت ایران 
نســبت به جزایر سه گانه، محرز نیســت. اگر این 
حاکمیت محرز شود، مسکو نیز به آن احترام خواهد 
گذاشت. این که ما فقط به گفت وگوی تلفنی لاوروف 
و امیرعبداللهیان دل خوش باشیم، ساده لوحانه است. 
باید موضع روســیه را چــه در گفت وگوی تلفنی 
لاوروفامیرعبداللیهــان و چــه در بیانیه مجمع 

همکاری عربروسیه لحاظ کنیم.
این مواضع ظاهرا متناقض، واقعا متناقض نیستند. 
یعنی احترام روســیه به حاکمیــت ایران بر جزایر 
ســه گانه "مشــروط" است. مشــروط به تایید این 

حاکمیت در دیوان بین المللی دادگستری.
به خوبی پیداست روسیه در این ماجرا شریک دزد 
و رفیق قافله است. یعنی در ادعای امارات شراکت 
دارد و با ایران رفاقت. اما این رفاقت چنان نیست که 
دولت روسیه از امضای بیانیه ای که ناقض تمامیت 

ارضی ایران است، خودداری کند!
معنای این رفتار سیاســی چیزی جز این نیســت 
که رابطه با امارات و سایر کشورهای عربی منطقه 
برای روسیه مهم تر از آن است که آن را با تاکید بر 

تمامیت ارضی ایران مخدوش کند.

موشک های کروز نصیر و طلائیه 
به نیروی دریایی ارتش

 ملحق شد
موشک های کروز راهبردی طلائیه و نصیر 
از جمله دستاوردهای جدید نیروی دریایی 
ارتش جمهوری اســلامی ایــران دیروز با 
حضور فرماندهان رونمایی و به ناوگان این 
نیرو ملحق شد. روز گذشته دستاوردهای 
ارتــش جمهوری  دریایی  نیــروی  جدید 
اســلامی ایران بــا حضور امیرسرلشــکر 
سیدعبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش 

در منطقه سوم نبوت نداجا رونمایی شد.
ســامانه موشــک کروز راهبردی طلائیه، 
ســامانه موشــک کــروز نصیــر، اولیــن 
بالگــرد جنگالی، اولیــن بالگرد اطلاعاتی، 
ســامانه های موشکی ســطح به سطح 8 
فرونــدی، پهپــاد پرســه زن و انهدامــی 
هوشمند ســنجر ناوشکن جماران، سامانه 
چند منظوره پهپادی جنگالی و اطلاعاتی، 
ســامانه غواص یاب، یدکش بندرگاهی و 
از سامانه هایی  لنگرگاهی سیروان، بخشی 
است که امروز رونمایی و به ناوگان جنوب 
و منطقه ســوم نبوت نیروی دریایی ارتش 

الحاق شد.

حماس: 

دشمن اگر اسرایش را زنده 
می خواهد، جنگ علیه غزه

 را متوقف کند
اســامه حمدان از رهبران جنبش حماس 
گفت که دشــمن صهیونیســت در تحقق 
اهــداف متجاوزانــه خــود در نــوار غزه 
ناکام مانده اســت و اگر اســرایش را زنده 
می خواهد، جنگ علیه غزه را متوقف کند.

اســامه حمدان نماینده حماس در بیروت 
شنبه شب در ســخنانی گفت که تا توقف 
کامل جنــگ علیه غزه، هیچ مذاکره ای در 
مورد اسرا انجام نخواهد شد. وی افزود: اگر 
دشمن اسرای خود را زنده می خواهد، پس 
باید جنگ و جنایــات علیه غزه را متوقف 
کند. اســامه حمدان ادامــه داد: تهدیدات 
مقامات اسرائیلی )نتانیاهو، گالانت و گانتز( 
به نابودی مقاومت، پوچ و توخالی و بیانگر 
شکست و ناکامی رژیم صهیونیستی است.

عضو ارشد حماس تصریح کرد: بیش از 21 
هزار نفر شــهید و بیش از 56 هزار نفر هم 
زخمی شــدند که اغلب آن ها زن و کودک 
هستند. وی خاطرنشان کرد: ملت ما ثابت 
کرد که که تسلیم نخواهد شد و دشمن در 
تحقق اهدافش نــاکام ماند.حمدان با بیان 
اینکه مجاهــدان ما میدان را تحت کنترل 
اســتراتژی شکست حماس  افزود:  دارند، 

فروپاشید.

درخواست فلسطین از گروسی 
درباره سلاح هسته ای رژیم 

صهیونیستی
سفیر فلسطین در اتریش خواستار بررسی 
احتمال حمله هسته ای رژیم صهیونیستی 
به نــوار غزه توســط آژانــس بین المللی 
عبدالشــافی،  اتمی شــد. صــلاح  انرژی 
ســفیر فلســطین در اتریش در گفت وگو 
با خبرگــزاری »تاس« گفــت: »هنگامی  
که وزیر میراث )اســرائیل( گفت که باید  
بمب هابی هســته ای به غزه شلیک شود، 
در واقع اعتراف کرد که اســرائیل ســلاح 
هسته ای در اختیار دارد درحالیکه اسرائیل 

همیشه این موضوع را رد کرده است.«
وی افزود: »در این راســتا نه تنها ترکیه، 
بلکــه دولت و وزیــر امور خارجــه ما نیز 
نامه ای به رافائل گروسی، مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در این زمینه ارسال 

کرده اند.«
سفیر فلسطین در اتریش همچنین تصریح 
کرد: »نامه ای از ســوی دبیــرکل اتحادیه 
عرب نیز در این خصوص ارســال شده که 
دو طرف درخواست هایی  نشــان می دهد 
را به صورت جداگانه ارســال کرده اند؛ این 
درحالی است که این سازمان هنوز به این 

نامه ها پاسخی نداده است.«
عبدالشــافی ادامــه داد: »مدت ها اســت 
که کشــورهای عربی موضوع ســلاح های 
هسته ای اســرائیل را در دستورکار آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی قــرار داده اند و از 
میان تمام دولت های خاورمیانه، اســرائیل 
تنها دولتی است که معاهده منع تسلیحات 

هسته ای را امضا نکرده است.«

عضو کمیسیون امنیت ملی سیاست خارجی 
نظر  به  می گوید:  اســامی  شورای  مجلس 
می رسد دولت در تشــخیص منافع ملی به 
اشتباه افتاده است، موضع گیری روسیه علیه 
ایران جای تعجــب ندارد، این قضیه تعجب 
دارد که ایران واکنشــی که در شأن اقدام 
روسیه باشد، از خود نشان ندهد، واقعیت امر 
این است که روس ها در طول تاریخ هیچ وقت 

گامی به نفع ایران برنداشته است.

»دولت به اشتباه افتاده« این عبارتی است که عضو 
کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجه مجلس 
شــورای اســلامی در ارزیابی نــوع مواجهه دولت 
ســیزدهم با اقدامات روســیه علیه ایران، استفاده 

می کند.
 ســید احمد آوایی که پیش از ایــن معاونت وزیر 
دادگستری را برعهده داشــته از مواضع دولت در 
مقابل روس ها بعد از همراهی آنها با مواضع اعراب 
در مورد جزایر سه گانه تعجب می کند و می گوید؛ 
»از ادعای روسیه تعجب نکردم چرا که ذات روس ها 
همین اســت و نباید تعجب کرد اما از اینکه ما به 
عنوان جمهوری اسلامی برخورد مناسبی با روسیه 

نکنیم، جای تعجب دارد«
آوایی همچنین به منافع ایران در رابطه با روســیه 
اشاره می کند و می گوید رابطه با مسکو نه تنها نفع 
اقتصادی برای تهران ندارد بلکــه این رابطه برای 
ایران ضرر هم دارد چراکه روســیه اقلام را گران تر 

به ایران می فروشد.
در ادامه گفتگو با سید احمد آوایی، عضو کمیسیون 
امنیــت ملی و سیاســت خارجه مجلس شــورای 

اسلامی را می خوانید:
٭آقای آوایی! اخیراً در جریان نشست مجمع 
همکاری عرب و روســیه در مراکش، روس ها 
با مواضع ضدایرانی اعراب درقبال جزایر سه 
گانه همراهی کردند، از طرفی دولت سیزدهم 
در واکنــش به این اقدام روســیه به محکوم 
کردن موضع مسکو اکتفا کرد، ارزیابی شما از 
این اقدام دولت سیزدهم چیست؟ برخی این 
نوع موضع گیری را منفعانه ارزیابی می کنند.

به نظر می رســد دولت در تشخیص منافع ملی به 

اشــتباه افتاده اســت، به عبارت دیگر بنده معتقد 
هستم که اصلًا نباید روس ها را ملامت کرد چراکه 
اگر کشوری به فکر منافع ملی خود نباشد باید مور 
ملامت قــرار بگیرد، روس ها از ابتدا همین بودند و 

فکر نکنید که روس ها عوض شدند.

ë  عاقه روس هــا به دلار نفتی بیش از عاقه
آنها به یران است

در حال حاضر روســیه منافــع ملی خود را در این 
می بیند که در هماهنگی با کشورهای عرب حاشیه 
خلیج فارس علیه ایران موضع گیری کند و احساس 
می کننــد این اقدام به درآمــد آنها کمک می کند 
چراکــه روس ها علاقه زیادی به دلار نفتی دارند تا 
جایی که علاقه اینها بــه دلار نفتی بیش از علاقه 

به ایران است.
بنابراین موضع گیری روسیه علیه ایران جای تعجب 
ندارد، این قضیه تعجب دارد که ایران واکنشی که 
در شــأن اقدام روسیه باشــد، از خود نشان ندهد، 
واقعیت امر این اســت کــه روس ها در طول تاریخ 
هیچ وقت گامی به نفع ایران برنداشــته است برای 
نمونه در جریان جنگ تحمیلی شــوروی با عراق 

همراهی می کرد.

ë  روسیه ایران منزوی دوست دارد و به دنبال
باز شدن گره های برجام نیست

در مورد برجام هم روس ها به دنبال این نبودند که 

گره باز شــود و رابطه ایران با دنیا بهتر شود چراکه 
روس ها یک ایــران منزوی که تنها راهش رابطه با 
آنها اســت، را دوست دارند چراکه روسیه به دنبال 
منافع خودش است البته جمهوری اسلامی و وزارت 
امور خارجه باید واکنش در خور شــأن به روسیه 
نشــان دهد اما به نظر بنده در حال حاضر وقت آن 
رسیده که تجدیدنظری در سیاست خارجی داشته 
باشیم، بررسی بیشتر و آسیب شناسی صورت بگیرد 

که متوجه بشویم قضه چه چیزی است. 
در مجموع معتقد هستم که نباید از کنار قضایایی 
نظیر موضع گیری روسیه علیه ایران به راحتی عبور 

کرد.

ë  /ایران احتیاج به مماشــات با روسیه ندارد
اگر رابطه ایران به روســیه کمرنگ شود، چه 

چیزی را از دست می دهیم؟
٭ در طول عمر دولت سیزدهم این اولین بار 
یا موضع گیری  برخورد  که روســیه  نیست 
نامناســبی علیه ایران دارد کما اینکه نحوه 
مواجهه با رئیس دولت ایران هم در سفرهایی 
که به مسکو داشت حاشیه ساز شد. این نوع 
با ســکوت و مدارای دولت  رویکرد همراه 
فعلی با روسیه ریشــه در چه دارد؟ بخاطر 
تحریم ها و شرایط اقتصادی مجبور به تحمل 

رفتار روس ها هستیم یا...

بنده معتقد هستم در حال حاضر جمهوری اسلامی 
بسیار توانمندتر از این است که به دلیل احتیاج به 
روس ها مماشــات کند، به عبارت دیگر با توجه به 
قدرتی که ایران در هــر زمینه ای دارد، می تواند با 

اقتدار بیشتری با روسیه برخورد کند.
مــن به این فکر می کنم که ایران چه ملاحظاتی با 

روسیه دارد؟ 
در حقیقت اگر رابطه ما با روسیه کمتر شود، ایران 
چه چیزی را از دســت می دهــد؟ و یا روس ها چه 
خدماتی به ایران ارائه دادند که اگر برخورد محکمی 

کنیم، آن خدمت را انجام نمی دهند؟
 شــاید هم بنده اطلاع نــدارم. اما نکته قابل توجه 
این اســت که روســیه در هر زمینــه ای به ایران 
گران فروشی کرده است، لذا اکنون وقت تجدیدنظر 
جدی در برخورد ما با روسیه است و باید بیشتر بر 

روی آن فکر کرد.
 بنده واقعاً تعجب کردم، حتی صدای افرادی که از 
نظر فکری تعامل زیادی با روسیه داشتند، درآمده 

است.

ë  ،از اینکــه ایران با روســیه برخورد نکرد
تعجب می کنم

٭ شما از چه چیزی تعجب کردید؟
بنده از ادعای روســیه تعجب نکردم چرا که ذات 
روس ها همین است و نباید تعجب کرد اما از اینکه 
ما به عنوان جمهوری اســلامی برخورد مناسبی با 
روسیه نکنیم، جای تعجب دارد در غیر این صورت 
نباید از روسیه تعجب کرد چراکه هیچ امر جدیدی 
اتفــاق نیفتاده و موضع گیری بــر علیه منافع ملی 

ایران جزء ذات روس ها است.

ë روسیه به ایران گران فروشی می کند
*به تعامات اقتصادی روسیه و ایران اشاره 
کردید، روسیه تا چه اندازه منفعت اقتصادی 
برای ایران دارد که به دلیل آن منافع ایران 

راه مماشات را با روسیه انتخاب کند؟
روس ها همیشــه در هر زمینه ای اعم سیاســی و 
اقتصادی به ایران گران فروشــی کردند، در نتیجه 
روسیه هیچ خدمت قابل توجهی برای ایران ندارد.

معاون حقوقی رییس جمهور از تشکیل »هیأت پیگیری 
اجرای قانون اساسی« به ریاست رییس جمهور خبر داد 
و تصریح کرد که باید به قانون اساسی بازگشت. »محمد 
دهقان« معاون حقوقی رئیس جمهور با اشاره به لایحه 
نحوه برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها اظهار کرد: سال 
گذشته با دســتور رئیس جمهور، لایحه نحوه برگزاری 
تجمعات و راهپیمایی ها در هیأت دولت تصویب شــد؛ 

البته نقطه نظراتی را هم وزارت کشور داشت که نظرات 
آن ها را دریافت و در لایحه درج کردیم. 

وی افــزود: در کنــار این لایحه، طرحی نیــز از طرف 
نمایندگان مجلس تهیه شــده بود که معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری، در آن نیز مشارکت کرد؛ هر چند آن 
طرح اشــکالاتی داشت اما مجموعاً طرح خوبی بود، هر 
چند ما در دولت، لایحــه را به صورت مجزا تهیه کرده 

و اشــکالاتی که در طرح مجلس بود نیز در این لایحه 
برطرف کردیم. معاون حقوقی رئیس جمهور اظهار کرد: 
بخشی از نیاز کشــور که مبتنی بر قانون اساسی است، 
دفاع از حقوق مشــروع ملت، موضوع تجمع ها و اختیار 

تجمع برای مردم و تسهیل آن است.
 وی بــا تاکید بر اهمیت حق تجمع ها ادامه داد: ما حق 
تجمع هــا را به عنــوان موضوعی فانتزی و تشــریفاتی 

نمی دانیم، بلکه تجمع ها و اعتراض های قانونی، فرصتی 
برای اصلاح امور و مردمی سازی اداره کشور است.

دهقان با اشاره به »هیأت پیگیری اجرای قانون اساسی« 
نیز گفت: در دولت سیزدهم و در مورد بحث اجرای قانون 
اساسی، هیأت پیگیری اجرای قانون اساسی به ریاست 
رئیس جمهور و با حضور دستگاه های مختلف و ۱۵ تن از 

حقوقدانان، تشکیل شده است.

معاونحقوقیرییسجمهور:

دولت»حقبرگزاریتجمع«راتشریفاتینمیداند

مماشات دولت با روسیه از نگاه یک نماینده مجلس

گرانفروشیروسی

تظاهرات حامیان فلسطین
 در شهر رم ایتالیا/ زوما

در شهر بیت لحم - زادگاه عیسی مسیح )ع(- درمحل "کلیسای مهد" متاثر از جنگ 
کریسمسی برگزار نخواهد شد./ رویترز غزه، امسال جشن 

به روایت تصویر

یادداشت

یادداشت

کوتاه ازسیاست



دکترین ایالات متحــده برای خروج از 
خاورمیانه به واســطه جنگ اســرائیل 
و حمــاس پیچیده شــده و آمریکا که 
سال هاســت تاش دارد بر شرق آسیا 
متمرکز شــود، حالا با توان مضاعف به 
بازگشــته؛ گزاره ای که می  خاورمیانه 
تواند پیامدهایی برای متحدان ســنتی 

اش داشته باشد.

ارتش ایالات متحده بــار دیگر حضور خود را 
در خاورمیانه افزایش می دهد. پس از شــروع 
جنگ اسرائیل و حماس، ایالات متحده حجم 
قابــل توجهی از تجهیزات نظامی را در منطقه 
مســتقر کرده اســت، از جمله دو گــروه ناو 
هواپیمابر، که هر کدام شامل 8 تا 9 اسکادران 
اســت. این تجهیزات نظامی توسط دو جنگده 
آبیخاکــی حامل 3 هــزار تفنگدار دریایی و 
ملوان که در اوایل ماه اوت به خاورمیانه اعزام 

شدند، پشتیبانی می شود.

ë !محاسبات آمریکا برهم خورد
آنچــه رخ داده، خلاف الگوی طراحی شــده 

توسط آمریکا است؛ بازیگری که برای حضوری 
برجســته تر در منطقه آسیااقیانوســیه، در 
تلاش برای به حداقل رســاندن حضور ارتش 
ایالات متحــده در خاورمیانه بوده اســت. در 
چند سال گذشته، تاکید مجدد بر قدرت ارتش 
آمریکا عمدتاً بر مقابله با اقدامات حامیان ایران 
و حملاتشان علیه پرسنل و تأسیسات نظامی 
آمریکایی در عراق و سوریه متمرکز شده است.

تشــدید تنش ها بالاخص بعد از ترور شــهید 
قاســم ســلیمانی، فرمانده ارشد نیروی قدس 
سپاه پاسداران انقلاب اســلامی ایران، ایالات 
متحده را ملزم می کرد کــه قدرت خود را در 
منطقه افزایش دهد. اما این تحولات در قیاس 
با نمایش قدرت نظامی کنونی ایالات متحده، 
یکــی از مهم ترین چالش های این بازیگر بعد 

از سقوط داعش است.
سوال این اســت، همه اینها چه معنایی برای 
آینده ارتش ایــالات متحده در منطقه خواهد 
داشــت؟ شــرکای ما در خاورمیانه قبلًا درک 
کرده بودنــد که اگرچه ایــالات متحده هیچ 
قصــدی برای کنــار گذاشــتن تضمین های 
امنیتی خود نداشت، اما به دنبال کاهش حضور 

فیزیکی نظامی و جایگزینی اش با یکپارچگی 
منطقه ای و همکاری بیشتر در زمینه مسائل 
امنیتی بــود. در حال حاضر، محاســبه حتی 
پیچیــده تر است.کشــورهایی ماننــد امارات 
متحده عربی و عربستان سعودی ممکن است 
تصور کنند ایالات متحده همچنان مایل است 
قدرت نظامی خــود را برای محافظت از ثبات 
منطقه افزایــش داده و زمینه را برای افزایش 

توان بازداندگی تهران هموار کند.
آنگونه که نشــنال اینترست نوشته، بعید است 
که در دو ماه گذشــته نگرانی هــای ریاض و 
ابوظبی پایان یافته باشــد. سوال این گروه از 
بازیگران این اســت، آیا حمایت نظامی تزلزل 
ناپذیــر آمریکا در مواقع ضروری از اســرائیل 
شــامل آنها نیز خواهد شــد؟ پاسخ، برای این 
کشورها احتمالا نامشخص است. از میان همه 
متحــدان آمریکا در خلیج فارس، عربســتان 
ســعودی به دریافــت چنین تضمیــن هایی 
نزدیک شده است: پیش از 7 اکتبر، پادشاهی 
در بحبوحه مذاکرات فشــرده با ایالات متحده 
بود کــه در جریانش قرار بــوده تضمین های 
امنیتی آمریکا همتراز با اســرائیل به دســت 

آورد. قابل درک است که چنین مذاکراتی فعلا 
متوقف شده است.

همه اینها بدین معنی نیست که هدف ایالات 
متحــده بــرای تغییر شــکل نقــش خود در 
خاورمیانه از یک ضامن امنیتی به یک شریک 
امنیتی در خطر اســت. مســیر کاهش ردپای 
فیزیکــی ارتش آمریکا در منطقه به ســادگی 
آشــفته تر شــده. در اوایل نوامبــر، مقامات 
آمریکایی تاکید کردند که سعودی ها همچنان 
به دنبال عادی سازی روابط با اسرائیل هستند، 
گامی که به ادعایشــان برای بــاز کردن قفل 
همکاری ها و ادغام امنیــت منطقه ای حیاتی 

است.

بازگشت آمریکا به خاورمیانه

واشنگتن چه خوابی برای ایران دیده است؟
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ëا قتصادی

برای آماردهی در حوزه اشتغال
 تیر در تاریکی می اندازیم 

 علی حیدری/ کارشناس رفاه و بازار کار

با توجه به نداشــتن نظام چند لایه تأمین اجتماعی ،آمار و 
اطلاعــات دقیقی از بیکاران ارادی و غیرارادی وجود ندارد.

برخی از بیکاری ها در ایران ارادی و خودخواســته اســت. 
افرادی که فرصــت کاری دارند اما تمایل بــه کار ندارند. 
یکی از دلایل آن دســتمزد پایین و دیگری درآمد ناشی از 
اقتصاد غیررسمی است. در حوزه اشتغال نباید به آمار اتکا 
کرد. متأسفانه در کشور ما شناسنامه اقتصادی و اجتماعی 
خانوار وجود نداردهمچنین شناسنامه کار هم وجود ندارد. 
پرونده الکترونیک رفاه و تأمیــن اجتماعی هم نداریم.این 

پرونده ها را به صورت ثبتی مبنا نداریم.
 اگر بخواهیم ثبتی مبنا باشــند بایــد اطلاعات به صورت 
خانوارشــامل کد ملی، کد شغلی،کدپســتی )مکان محل 
اقامت( را داشته باشــیم. در این صورت متوجه می شویم 
که این افراد کجا هســتند و به راحتی می توانیم آمار ارائه 
دهیم. مشکل این است که برای آماردهی در حوزه اشتغال 
تیــر در تاریکی می اندازیم و  آمار مــی دهیم, به صورت 
سرشــماری نمونه گیری وروندی آمار داده می شــود. در 
حالــی که این امــکان وجود دارد که بــا توجه به ظرفیت 
پایگاه اطلاعاتی که در کشــور داریــم اطلاعات ثبتی مبنا 
داشته باشــیم و مقدمه این کار این اســت که نظام چند 
لایه تأمین اجتماعی را مطابق سیاســت های کلی ابلاغی 
تأمین اجتماعی که 21فروردین ســال گذشته ابلاغ شد و 
بند 5سیاســت های کلی برنامه هفتم را داشته باشیم. در 
این دو مورد تکلیف شده است که دولت نظام جامعه کامل 
را ایجــاد کند. چون این دو مورد را نداریم, باید قبل از هر 
کاری برای حوزه اشــتغال و حمایــت  پرونده رفاه تأمین 

اجتماعی را داشته باشیم.
 در حال حاضربرخی از افراد در کشــور هستند که درآمد 
ناشی از شغل را ندارند, یعنی یا به صورت سودا گری درآمد 
دارند یا به صورت دلالی, یا به صورت اقتصاد غیررســمی 
فعالیت دارند. این افــراد خود را بیکار تلقی می کنند. این 
افراد به صورت نوسان گیری در بورس و رمز ارزها فعالیت 
انجــام می دهنــد و درآمد دارند گاهی  حتــی درآمدآنها 
ازکارمندان بیشتر اســت. چون در فضای مجازی کارشان 
انجام می شــود. در پایگاه اطلاعاتی مربوط  شــغل  و رفاه 
و مالیات ایــن افراد دیده نمی شــوند. در این صورت اگر 
پایگاه اطلاعاتی ملی که در بند 2سیاست های کلی تأمین 

اجتماعی آمده است. 
شــکل دهیم و به صورت ثبتی مبنا انجام شــود  به صورت 
شــرایط هر فرد می توانیم شــغل طراحــی کنیم و حتی 
پرداخت یارانه ها هوشمندشــود.در سه دولت گذشته سه 
طرح اشتغال ایجاد شده است. طرح ضربتی ایجاد شغل در 
دولت اصلاحات بنگاه های زود بازده در دولت احمدی نژاد 
طرح برداشت 1,5میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی برای 
توسعه اشــتغال خرد خانگی و روستایی در دولت روحانی 
انجام شد. چون پایگاه اطلاعات ثبتی مبنا و شغل را نداریم 
احتمال اینکه فردی از هر ســه طرح اســتفاده و منابع را 
دریافت کرده و شغل پایداری هم ایجاد نکرده باشد وجود 
دارد؛ به همین دلیل پاشنه آشیل اشتغال, ایجاد شناسنامه 
هایی که بیان شد اســت.در بسیاری از کشورهای دنیا نیز 
افراد زمانی که محل کار و ســکونت آنها جابه جا می شود 

باید اطلاعات خود را ثبت کنند. 

عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ گفت:اینکه ما بپذیریم مالیــات بر ارزش افزوده یک واحد 
درصد اضافه شود و یا نشود، حتما نیاز به رسیدگی دارد و بنده معتقدم باید در مرحله رسیدگی به جزئیات و 
منابع بودجه گزینه های مختلف را پیش روی خودمان بگذاریم.سیدشــمس الدین حسینی ، با اشاره تغییرات 
لایحه بودجه سال آینده در زمینه مالیات بر ارزش افزوده گفت: در حال حاضر مالیات بر ارزش افزوده 9 واحد 
درصد اســت. دولت پیش بینی کرده تا یک واحد درصد به 9 واحد مالیات بر ارزش افزوده اضافه شــود.وی با 
بیان اینکه مالیات بر ارزش افزوده از جنس مالیات بر مصرف اســت، گفت: از این رو برخی از اقلام مصرفی از 
مالیات بر ارزش افزوده معاف هســتند اما در عین حال باید توجه داشته باشیم که این موضوع یک اثر تسری 
بر کالاهای دیگر دارد.وی تاکید کرد: اینکه ما بپذیریم مالیات بر ارزش افزوده یک واحد درصد اضافه شــود و 
یا نشود، حتما نیاز به رسیدگی دارد و بنده معتقدم باید در مرحله رسیدگی به جزئیات و منابع بودجه گزینه 

های مختلف را پیش روی خودمان بگذاریم.

عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ گفت:اینکه ما بپذیریم مالیات بر ارزش افزوده یک واحد 
درصد اضافه شود و یا نشود، حتما نیاز به رسیدگی دارد و بنده معتقدم باید در مرحله رسیدگی به جزئیات 
و منابع بودجه گزینه های مختلف را پیش روی خودمان بگذاریم.سیدشــمس الدین حســینی ، با اشــاره 
تغییرات لایحه بودجه ســال آینده در زمینه مالیات بر ارزش افزوده گفت: در حال حاضر مالیات بر ارزش 
افزوده 9 واحد درصد اســت. دولت پیش بینی کرده تا یک واحد درصد به 9 واحد مالیات بر ارزش افزوده 
اضافه شود.وی با بیان اینکه مالیات بر ارزش افزوده از جنس مالیات بر مصرف است، گفت: از این رو برخی 
از اقلام مصرفی از مالیات بر ارزش افزوده معاف هســتند اما در عین حال باید توجه داشــته باشیم که این 
موضوع یک اثر تســری بر کالاهای دیگر دارد.وی تاکید کرد: اینکه ما بپذیریم مالیات بر ارزش افزوده یک 
واحد درصد اضافه شــود و یا نشــود، حتما نیاز به رسیدگی دارد و بنده معتقدم باید در مرحله رسیدگی به 

جزئیات و منابع بودجه گزینه های مختلف را پیش روی خودمان بگذاریم.

ضرورت توجه به ارتقا رفاه اجتماعی در بررسی بودجهضرورت توجه به ارتقا رفاه اجتماعی در بررسی بودجه

ë  برخی از خبازی ها در کنــار قاچاق آرد، پخت نان
از یارانه  نامناســب و سوءاستفاده  بی کیفیت، توزیع 
آن و همینطور وضعیت بد بهداشــتی با برخوردهای 
درگیری های  به  منجر  مراجعه  کنندگان  با  نامناســب 

فیزیکی وتلکه کردن مردم شده اند.

با توجه به اینکه نان قوت غالب جامعه اســت، باید برای 
رفع چالش های آن اهتمام داشــت و همه دســتگاه های 
عضو شــورای عالی و همچنین صنعت تولید نان از پیش 
تولید، مزرعه تا ســفره در کنار یکدیگر برای تأمین نان 
ســالم تلاش کنند اما نان در لرســتان از حیث کیفیت 

وضعیت خوبی ندارد . 
کیفیت نان در برخی از نانوایی ها نامناسب است و مردم 
اســتان از این وضعیت شــاکی بوده و ناراضی هستند.

کیفیت پخت نــان در اکثر نانوایی های لرســتان پائین 
اســت به طوری که پس از گذشــت یک یا دو ساعت از 
پخت ، دیگر قابل خوردن نیســت و شهروندان لرستانی 
مجبورنــد آن را دور بیاندازنــد و همیــن موضوع حجم 
ضایعات نان را در لرســتان بالا برده اســت .نیاز است با 
توجه به اهمیت مســائل بهداشتی،  بازرسی و نظارت بر 
رعایت شیوه نامه های بهداشــتی و کیفیت نان افزایش 
یابد، اما متاســفانه در این حوزه نیز اشکالاتی دیده می 
شــود زیرا در برخی از نانوایی های اســتان اساسا شیوه 
نامه های بهداشتی هم رعایت نمی شود.معاونت بهداشتی 
دانشگاه علوم پزشکی لرستان ، سازمان جهاد کشاورزی 
و ســازمان  صمت و اداره کل غله و امور بازرگانی استان 
لرســتان و تعزیــرات حکومتی از جمله دســتگاه های 
مرتبط و متولی حوزه آرد و نان به شــمار رفته و انتظار 
مــی رود  از همه ظرفیت های قانونــی در اختیار ، برای 
بهبود وضعیت آرد و نان اســتان و  جلوگیری از تخلفات 
اســتفاده کنند، اما با این وجود در کنار کیفیت بد نان، 
قاچاق آرد و وضعیت بد بهداشتی در برخی خبازی ها و 

برخوردهای نامناسب نانوایی ها با مراجعه کنندگان که 
حتی منجر به درگیری های فیزیکی بین  مردم و خبازان 
شده اســت، نباید از این موضوع غافل شد که اداره کل 
غله در مدیریت این وضعیت نه تنها عملکرد مطلوبی بر 
جای نگذاشــته ، بلکه با بــی تفاوتی به برخی چالش ها 
و نواقص ، خود یکــی از عوامل  وضع فعلی کیفیت نان 
در استان به شــمار می رود.در کنار وظایف ذاتی برخی 
ادارات کل و دستگاه های نظارتی ، اداره کل غله متولی 
اصلی آرد و نان در اســتان لرســتان به شمار می رود ،  
اختصاص نامناسب سهمیه، برخی از نانوایی های استان 
را با کمبود آرد و کاهش ســاعت کاری، مردم لرستان را 

در اغلب شهرستان ها با سرگردانی رو به رو کرده است.
برخی از نانوایی ها در لرستان زودتر از موعد رسمی، کار 
خود را به پایان می رســانند، پیــش از این، در برخی از 
ساعت های شبانه روز به طور معمول تعداد زیادی نانوایی 
در شهرهای استان  مشغول به کار بودند، اما متاسفانه در 
سایه ضعف نظارت و مدیریت ضعیف متولیان امر،  تعداد 
نانوایی های مشــغول به کار به خصوص در ساعت های 

شلوغ به طور چشــمگیری کاهش یافته است ، بسیاری 
از نانوایی ها در ســاعات اولیه صبح پخت ندارند و عمدتا 
مردم در مراجعه به نانوایی های استان  این جمله را هم 
از نانواها زیاد شــنیده اند که گفته می شود: » نایستید 
نان به شما نمی رســد.«مدتی است بیشتر نانوایی های 
پخت دولتی  شهرهای استان  از ساعت اولیه صبح عمدتا 
پخت ندارند و در ســاعات  پایانــی  عصر هم  نانی برای 
عرضه به مــردم ندارند و برای تهیه نــان مردم  باید به 
سوپرمارکت ها مراجعه کنند که نان عرضه شده شان نه 
کیفیت دارد و نه از وضعیت بهداشــتی خوبی برخوردار 

است .
استفاده زیاد از جوش شیرین و نداشتن کیفیت مناسب 
نان و عدم بهداشــت از جمله مسائلی است که متاسفانه 
در خصوص نان لرســتان کاملا برجسته است، در بیشتر 
شهرها تشکیل صف های طولانی مقابل نانوایی ها در کنار 
بی نظمی ساعات کار آنها و موفق نشدن شهروندان برای 
تهیه نان مورد نیاز با وجود ایســتادن طولانی در صف و 
برخورد نامناســب خبازان با مردم و وضعیت نه چندان 

خوب برخی نانوایی ها در زمینه بهداشــتی، گله مندی و 
شکایت مردم را به همراه داشته و اغلب این شکایات نیز 
ماست مالی می شــود!در حالی به نظر می رسد اتحادیه 
نانوایان و جهاد کشــاورزی بــرای صدور مجوزهای لازم 
نانوایی باید حساســیت بیشتری داشــته باشند و اجازه 
ندهند هر فــرد بی تجربه ای در نانوایی فعالیت داشــته 
باشــد که متاسفانه در این زمینه هم خلا کاملا برجسته 
است و این عدم حساسیت ها منجر به صدور مجوز برای 
خبازانی شده است که صلاحیت اولیه را برای دایر کردن 
خبازی ندارند.بیشتر نانوایی هایی كه نان بی كیفیت پخت 
می كننــد، توپ را در زمیــن آرد نامرغوب می اندازند  و 
از بی كیفیتی آردها شــاكی هستند که در هر صورت در 
این زمینه نیز غله باید پاســخگو باشند که چرا وضعیت 
کیفیت نان در این اســتان تا این اندازه پایین است که 
داد مردم و خبازان را درآورده است .كم حوصلگی  بعضی 
ازخبــازان در برخورد با مردم ،درگیری،بد دهنی ،فحش 
وناسزا ، اســتفاده نادرست از کارت های  بانکی مختلف 
برای بهره جستن از سود یارانه ای ،حقوق كم كارگران، 
نداشتن تجربه و صلاحیت اولیه برای راه اندازی نانوایی 
، نگذرانــدن دوره های آموزشــی مربوطه ،افزودن بیش 
از حــد مواد غیرمجــاز نظیر جوش شــیرین و نمك و 
فرســودگی نانوایی ها و وضع بهداشتی پایین خبازی ها 
در کنار قاچاق آرد از جمله مسائلی هستند که در وضع 
فعلی کیفیت بد نان در لرستان دخیل هستند . برخورد 
قاطع و قانونی با نانوایی هایی که دارای ســطح بهداشتی 
نامطلوب، ســاعات کار نامنظم، عــدم رعایت وزن چانه، 
افزایش قیمت و برخورد نامناســب با مردم هستند باید  
تشدید شود و متولیان امر در این زمینه  اهتمام ویژه ای 
به خرج داده و به وظایف قانونی و ســازمانی شان عمل 
کنند زیرا حوزه آرد و نان یکی از حوزه هایی اســت که 
مردم لرســتان نسبت به آن دغدغه ویژه ای داشته و در 

زمره چالش های استان به شمار می رود.

کدامارگاناست؟ متولیآردوناندراستانلرستان

ماستمالیتخلفاتنانوایان
یادداشت

اخبار  کوتاه

 نحوه محاسبه قیمت سیمان در بورس کالا تغییر کرد
 مدیر عملیات عرضه شــرکت بورس کالا، نحوه محاسبه قیمت سیمان در بورس کالا را به کارگزاران شرکتی 
بورس کالا ابلاغ کرد.بر اســاس این ابلاغیه، در صورت عدم معامله، قیمت پایه محاسبه شده ۳ درصد کاهش 
خواهد یافت؛ همچنین چنانچه مقدار معامله شــده کمتر از ۳۰ درصدِ میزان عرضه شده سیمان باشد، قیمت 
پایه محاســبه شــده یک درصد کاهش خواهد یافت.گفتنی اســت که این تغییرات در پی هماهنگی با وزارت 
صمت صورت گرفته اســت.این تغییر صورت گرفته در نحوه محاســبه قیمت سیمان در بورس کالا از شنبه 9 

دی ماه 1۴٠2 اجرایی خواهد شد.

طرح کالابرگ الکترونیک 
در سال ۱۴۰۳ اجرا می شود؟

علیرضا عسگریان، معاون رفاهی و امور اقتصادی وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در جدیدترین اظهارات خود درباره میزان استقبال مردم از 
طرح کالابرگ اظهار کرد: ســه چهار ماه اول اجرا، میزان مشارکت در 
طــرح کالابرگ، حدود ۱۰۰ هزار نفر در ماه بــود اما در دو ماه اخیر 
حدود ۴ میلیون خانوار اســتقبال کردند یعنی با یک شــیب تیز این 
میزان افزایش پیدا کرده .وی گفت خانواری که یارانه دریافت می کند 
چنانچه مادر شیرده دهک اول داشته باشد و یا کودک دچار سوءتغذیه 
شناسایی شده، علاوه بر یارانه، حســاب آنها بابت طرح امنیت غذایی 
مادر و کودک نیز جداگانه شــارژ می شود.معاون وزیر رفاه درخصوص 
تمهیدات دولت برای اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی در سال آینده 
نیز گفت: به نظر من این طرح در سال ۱۴۰۳ هم ادامه پیدا می کند، 
چون در بودجه ۱۴۰۳ هم لحاظ شــده اســت. در سال آینده هر سه 
تا طرح را داریم )کالابرگ، امنیت غذایی مادران شــیرده و همچنین 
کــودکان(؛ البته طرح کالابرگ از هفت دهک افزایش پیدا نمی کند و 

روی ۶۱ میلیون نفر)جامعه تحت پوشش کنونی( متوقف می ماند.

حقوق دولتی معادن کجا خرج شد؟
 نایب رئیس کمیســیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران 
اظهار کرد: ســال گذشــته حدود ۳۸ هــزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
حقوق دولتی وصول و به خزانه واریز شده است.سجاد غرقی گفت: 
طبق قانون برنامه ششــم، صد در صد درآمدهای حاصل از حقوق 
دولتی باید برای توســعه معادن و بازســازی محیط های پیرامونی 
معادن اختصاص پیــدا کند. اما از کل حقوق دولتی حدود ۱,۴۰۰ 
میلیارد تومان به بخش معدن برگشــت داده شــده اســت.گفتنی 
اســت، بر اســاس تبصره ۶ ماده ۱۴ قانون معادن و تأکیدی که در 
ماده ۴۳ قانون برنامه ششــم کشور شــده، ۱۰۰ درصد درآمدهای 
حاصــل از حقوق دولتی معادن باید برای بخش معدن کشــور که 
شــامل اکتشافات، احیا و بازســازی محیط های پیرامونی معادن و 
زیرساخت های معدنی هزینه شــود.باید از ۱۰۰ درصد درآمدهای 
حاصل از حقوق دولتی معادن که به خزانه واریز می شود، ۶۵ درصد 
برای توســعه خود معادن مانند اکتشاف و استخراج و فرآوری، ۱۵ 
درصد برای توسعه زیرساخت های شهرها و روستاهای محل استقرار 
معادن، ۱۲ درصد برای احیا و بازسازی محیط های پیرامونی معادن 

اختصاص پیدا کند.

صنعــت چرم و کفــش از جملــه صنایع 
بســیار پویا و اشتغالزایی است که به گفته 
تحلیلگران صنعت، بــازار جهانی کفش و 
کالاهــای چرمی در منطقــه خاورمیانه و 
آفریقا )MEA( در مســیر رسیدن به ۲۰ 
میلیارد دلار در سال ۲۰۲۴ در پس زمینه 

پررونق بخش خرده فروشی قرار دارد.
از ســوی دیگر بر اســاس مطالعه ای که 
توســط Mordor Intelligence انجام 
شده برآورد شده اســت که بازار کالاهای 
چرمی منطقه خاورمیانــه و آفریقا با نرخ 
رشــد مرکب سالانه بیش از ۷ درصد رشد 
می کند و تا سال ۲۰۲۵ به ۲۱.۲۳ میلیارد 

دلار می رسد.
بــر نوآوری در طراحی و اســتفاده از چرم دهد کــه تولیدکنندگان چــرم همچنین نتایج ایــن مطالعه همچنین نشــان می 

عجیــب و غریب بــرای پاســخگویی به 
تقاضای مشــتریان گــران  قیمت و ممتاز 

تمرکز کرده اند.
صنعــت چــرم و کفــش و به طــور کلی 
کالاهای چرمی کشــور نیز فعال اســت و 
تولید کنندگان داخلی توانســته اند بخش 
قابل توجهی از بازار را تامین کنند. این در 
شرایطی است که به گفته فعالان صنعت، 
برخی تولید کنندگان توانسته اند به برخی 
بازارهــای صادراتــی نیز کــم و بیش راه 
یابند. با این وجــود صنعتگران این بخش 
همواره با مشکلاتی مواجه بوده و هستند. 
بــه طوری که »محمدرضا داور پناه« فعال 
صنعت چرم و کفش معتقد اســت اصولا 
تمام صنایع گرفتار بخشــنامه های خلق 

الساعه هستند.
او می گوید: شــاید دولت مشکلاتی دارد 
که مجبور است به کمک این بخشنامه ها 
مشکلات خود را حل کند اما تاثیر مستقیم 

بر صنعت دارد. 
این فعال صنعت چرم و کفش در خصوص 
ارزیابــی بازار نیز گفت: مــن معتقدم اگر 
دولت هــا وظایف خود را درســت انجام 
بدهند ما به شــدت مــی توانیم صادرات 
زیادی داشــته باشــیم، همچنین اشتغال 
بالایی می توانیم داشته باشیم؛ یعنی تمام 
عوامل موجود به رشــد کمک می کند به 
طوری که می توانیم شــاهد جهش باشیم 
اما دولت ها باید اول حمایت کند و ســاز 

وکارهای لازم را انجام دهند.

حمایت دولت؛ پیش شرط توسعه تولید و صادرات است

صنعت  چرم  و کفش گرفتار بخشنامه های  خلق الساعه
گزارش
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از مترقی ترین  قانون هوای پاک یکی 
قوانیــن در زمینه هوای پاک اســت، 
قانونی که کمتر کشــوری آن را با این 
ابعاد وســیع و همه جانبه نگر دارد، در 
این قانون وظیفه ۲۳ دستگاه از جمله 
وزارتخانــه های صمت، نفــت، نیرو، 
کشور، ســازمان های ملی استاندارد، 
برنامه و بودجه، حفاظت محیط زیست 
و شــهرداری ها در راستای هوای پاک 
مشخص شده است، این در حالیست که 
روزهای  تعداد  افزایش  همچنان شاهد 

ناسالم در کانشهرها هستیم.

به اعتقاد کارشناســان اجرایی نشدن قانون 
هوای پاک عوامل متعددی دارد که مهمترین 
آنها عبارتند از کمبود منابع مالی، در اولویت 
نبودن مساله آلودگی هوا، عدم وجود نظارت 
کافی و موثر، ناهماهنگی بین دســتگاه های 
مجری و عملکرد جزیره ای، تفسیر شخصی 
از متون قانون و در نهایت ایرادات متن قانون 
اســت، در این میان یکی از برجســته ترین 
دلایل کمبود اعتبار است، چون از هر نهادی 
وقتــی درباره کم کاریــش در زمینه وظیفه 
اش در اجــرای قانون هوای پاک ســوال می 
شــود کمبود اعتبار را مطرح می کند، حال 
ببینیــم در مجموع برای اجــرای این قانون 
چه میزان اعتبار در نظر گرفته شده است.در 
بودجه سال ۱۴۰۲ حدود ۸۴۰ میلیارد تومان 
بــرای اجرای قانون هوای پاک در نظر گرفته 
شــده که قطعا با این حجم کارهای انباشته 
شده بر روی همدیگر، عدد قابل ملاحظه ای 
نیست اما مساله این است که برای اولین بار 
در بودجه این سال ردپایی برای قانون هوای 

پاک دیده شده است.
همچنین عدم وجود نظارت کافی و موثر به 
عنوان علت بعدی اجرا نشــدن قانون هوای 
پاک اعلام شده اســت، بر اساس این قانون، 
مسوولیت نظارت بر اجرای قانون هوای پاک 

بر عهده ســازمان حفاظت محیط زیست به 
عنوان یک دســتگاه نظارتــی و حاکمیتی 
گذاشته شده اســت، اما مساله این است که 
با اختیارات و امکاناتی که این ســازمان دارد 
به نظر می رســد آنطور کــه باید نمی تواند 
با دســتگاه هایی که وظیفه اجــرای قانون 
را بــر عهــده دارند برخورد کنــد. به اعتقاد 
کارشناسان ســازمان حفاظت محیط زیست 
هیچگونــه اهرم نظارتــی در مقابل مجریان 
احکام قانــون هوای پاک نــدارد و به لحاظ 
جایگاه قانونی نیز همســطح با سایر مجریان 
است، در این شرایط چگونه می تواند نظارت 
موثــر بر روند اجرای تکالیف قانونی داشــته 
باشد و با مجریان متخلف برخورد کند؟ این 
ایرادی است که بر این قانون گرفته می شود.

ë قانون هوای پاک اجرا نمی شود
رییس سازمان حفاظت محیط زیست درباره 
اجرا نشــدن قانون هوای پاک و جایگاه این 
ســازمان گفته بود: قانون هــوای پاک اجرا 
نمی شــود در حالیکه بر اســاس این قانون 
وظیفه همه دســتگاه ها مشخص شده است، 
ســوال این است چرا وزارت صنعت ماده 11 
قانون هوای پاک را اجرا نمی کند؟ در زمینه 
توســعه حمل و نقل عمومی وزارت کشور و 

شهرداری موظف اســت به وظایف خود در 
راستای قانون هوای پاک عمل کند و مکلفند 
در بعد زیرســاخت ها با جدیت پیش روند و 
توســعه سالانه ۵ درصد حمل و نقل عمومی 
را با جدیت انجام دهند، باید پاسخگو باشند.

بر اساس ماده ۱۱ قانون هوای پاک، هرگونه 
احداث، توســعه، تغییر خــط تولید و تغییر 
محل واحدهای تولیــدی، صنعتی و معدنی 
مســتلزم رعایــت مقررات ابلاغی از ســوی 
سازمان محیط زیست است، سازمان موظف 
است حداکثر در مدت یک ماه استعلام های 
درخواســت جواز تاســیس و بهره برداری را 
پاســخ دهــد و درصورت عــدم موافقت آن 
ســازمان، دلایل آن را به اســتعلام کننده به  
صورت کتبی ارایه کند. علی سلاجقه افزود: 
سرمایه هایی که در محیط زیست است را به 
عدد تبدیل نمی کنیم برای همین ســازمان 
حفاظت محیط زیســت بایــد در مظلومیت 
خودش بماند، ما مقصر هســتیم و بیشــتر 
از ایــن اجازه ادامه این رونــد را نمی دهیم، 
ســازمان باید به جایگاه واقعی خود برســد، 
بایــد ببینیم چه کســانی شــرایط محیط 
زیست کشــور را به این روز رساندند، همه از 
محیط زیست می خواهند درباره وضعیت هوا 
پاسخگو باشــد؛ مردم باید مطالبه گر باشند 

اما سازمان محیط زیست سیبل دستگاه های 
مخرب کشــور قرار نمی گیرد دستگاههای 
مخرب خودشــان پاسخگو باشند. وی تاکید 
کرد: در این زمینه ابزارهــای قانونی زیادی 
داریم و بر اســاس آنها اقدام خواهیم کرد، ما 
شرایط کشــور را می دانیم اما اجازه تخریب 
بیشتر محیط زیست را نمی دهیم، آلایندگی 
که مردم در آن احســاس خفگی می کنند 
را چه کســانی باید احصا کنند و خســارات 
را به عــدد و رقم در آورنــد؟ ما طبق قانون 
عمل می کنیم، محیط زیست به عنوان یک 
دستگاه نظارتی از وظایف خود کوتاه نخواهد 
آمد، مردم هوای ســالم مــی خواهند و این 
حقشان اســت، رویکرد این دولت هم کاملا 
محیط زیستی اســت بنابراین دستگاه ها به 
وظایف خود عمل کننــد.وی تاکید کرد: به 
نمایندگــی از طرف مردم و دولت، از اعضای 
دولــت مخصوصا آنهایی کــه مخرب محیط 
زیست هســتند می خواهم از ظرفیت های 
خود اســتفاده کنند، ما هیچ بهانه ای را نمی 
پذیریم، ما دستگاه ناظر هستیم و همیشه هم 
مورد مواخذه قرار می گیریم ، باید به جایگاه 
واقعی خود برسیم.این در حالیست که مردم 
و حتی برخی از دستگاه های دولتی سازمان 
حفاظت محیط زیست را مقصر آلودگی هوا 
می دانند و می خواهند که پاســخگو باشد، 
مردم معتقدند اگر غیر این است چرا سازمان 
حفاظت محیط زیست فهرست دستگاه های 
متخلف را اعلام نمی کند که رییس سازمان 
حفاظت محیط زیســت در این باره گفت: با 
ادامه این روند حتما دستگاه های متخلف را 
معرفی خواهیم کرد. علی سلاجقه افزود: تمام 
دستگاه ها مکلفند تمام موضوعات مربوط به 
خود و اختلاف نظرهــای خود را به معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری ارجاع دهند، مثلا 
زمانی که از لحاظ قانونی ابهاماتی وجود دارد 
به ایــن معاونت ارجاع می شــود، ما هم در 
زمینه قانون هوای پاک همین کار را کردیم 
و از آنجا که رویکرد معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری محیط زیســتی اســت امیدواریم 

مشکلات برطرف شود.
مساله مهم در وضعیت آلودگی هوا ، انباشت 
مســوولیت های مربوط به قوانینی است که 
در گذشــت ســال ها اجرا نشده است ، مثلا 
قوانین متعددی در بحث ارتقاء شرایط حمل 
و نقل عمومی کشور داریم که انجام نشده اند، 
از ســال ۱۳۸۶ قوانین بسیار خوبی داشتیم 
اما دســتگاه ها آنها را اجرا نکــرده اند حال 
اگر بخواهیم متخلفان در زمینه اجرا نکردن 
قانون هوای پاک در دو سال دولت سیزدهم 
را معرفی کنیم بایــد تا حدودی صبر کنیم.

معاون رییس جمهور ادامــه داد: در این دو 
سال تمام دستگاه ها پای کار آمدند، البته ما 
در همان روزهای اول دولت وظیفه دســتگاه 
ها را اعلام و عملکردها را هم بررسی کردیم 
بر این اساس دستگاه ها را طبق دسته بندی 
های خوب ، عالی و ضعیف مشخص کردیم، 
حتی میزان عملکرد دستگاه ها را به تناسب 
کمی مشخص کردیم، کار بسیار سنگینی بود.

وی اظهار داشــت: اکنون رویکردها به سمت 
اجرای وظایف در راســتای قانون هوای پاک 
اســت، اگر همان روال قبلی ادامه می یافت 
بدون شک وضعیت هوا خیلی خطرناک تر از 
الان بود؛ البته اکنون هم اصلا خوب نیســت 
اما همین اقدماتی که از طرف معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری انجام شده شرایط در مسیر 
بهتر شدن قرار گرفته است و دستگاه ها نیز 
دارند پاسخگو می شــوند. سلاجقه افزود: از 
طرفی جلسات کارگروه ملی هوای پاک کشور 
به طور مرتب برگزار می شــود، به زودی هم 
بــا معاونت اجرایی رییــس جمهور با معاون 
اول رییس جمهور در قالب ستاد هوای پاک 
جلســه خواهیم داشت و چالش های خود را 
بیــان خواهیم کرد ؛ بعد از آن اگر دســتگاه 
ها به تکالیف خود در راســتای اجرای قانون 
هوای پاک عمل نکنند مطمئن باشــید که 
اسامی همه آنها را اعلام خواهیم کرد، اگر از 
این طریق هم نتوانیم دستگاه ها را مکلف به 
اجرای تکالیفشان کنیم حتما از دستگاه قضا 

کمک خواهیم گرفت.

جامعه

افسردگی پنهان نوجوانان را جدی بگیرید

مصطفی حق شناس، روانپزشک کودک ونوجوان 
افســردگی نوجوانان یکی از دغدغه بســیاری از والدین در زمان رشد 
فرزندانشان است، افسردگی در نوجوانان فراتر از کج خلقی های معمول 
این سن وســال بوده و یک بیماری جدی است، چرا که تمام جنبه های 
زندگی نوجوان را تحت شعاع قرار می دهد. دوران نوجوانی می تواند بسیار 
سخت باشد، در بسیاری از موارد افسردگی نوجوانان بسیار بیشتر از آنچه 
تصور می کنیم شایع است، چرا که این بیماری در این سن فرد را به شدت 
تحت تأثیر قرار می دهد.افســردگی می تواند شخصیت فرد را در دوران 
نوجوانی به طور کامل نابود کند، این بیماری باعث می شود تا فرد حس 
ناراحتی، ناامیدی، عصبانیت وحشتناکی را تجربه کند، خیلی از رفتارهای 
خروشان و ناسالم نوجوانان و بی ادبی آنها می تواند نشان دهنده افسردگی 
باشد.درباره  بروز اختلال اضطراب و افسردگی در بین نوجوانان باید توجه 
داشت که به شکل طبیعی در بین کودکان و نوجوانان مقداری از استرس 
و گرفتگی خلق و خو وجود دارد و به صورت طبیعی بعد از بروز مشکلات 
وقایعی ناراحت کننده اتفاق می افتد، امــا زمانی آن را اختلال اضطراب 
و افســردگی می دانیم که مهم ترین علامت این اتفاق باعث اختلال در 
عملکرد نوجوانان شود.مهم ترین مورد وضعیت تحصیلاتی نوجوان است 
و زمانــی که به دلیل بروز این علائم افت تحصیلی پیدا می کند، یکی از 
علائم خطر اســت که نشان دهنده اختلال افسردگی و اضطراب است و 
لزوم درمان را به خانواده ها را نشان می دهد.از علائم دیگری که اختلال 
افسردگی و اضطراب بین نوجوانان را نشان می دهند این است که احتمال 
دارد نوجوانان بی قرار و پرخاشگر شود و گاهی اوقات هم زمان با این خلق 
افسرده و اضطرابی که فرد دارد ممکن است که سیستم خواب وی به هم 
بریزد و گاهی اوقات بی خواب یا کم خواب شود.هر دو مورد نشان دهنده 
علائم خطر اضطراب و افســردگی نوجوان است، هم زمان با آن ممکن 
است گاهی اوقات والدین متوجه تغییرات در وضعیت اشتهای نوجوان 
شوند و شکایت کنند در همین مدتی که خلق و خوی نوجوان بهم ریخته 
اشتهای او کاهش پیدا کرده و دچار کاهش وزن شده است، از سوی دیگر 
ممکن است نوجوانان پرخور شوند و اشتهای آنها زیاد شود و هر دو حالت 
نشان دهنده این است که نوجوان مبتلا به بیماری است و لزوم پیگیری 
درمان را به خانواده گوش زد می کند.بروز رفتارهای آسیب رسان در بین 
نوجوانان نکته مهمی است که باید مورد توجه والدین آنها قرار گیرد، در 
حالت طبیعی رفتار آسیب رسان در قشر نوجوان نداریم، اما اگر نوجوانی 
است که مدام از مرگ و مردن صحبت می کند و افکار نگران کننده دارد و 
صحبت های او احتمال دارد والدین را نگران کند، ممکن است که نوجوان 
به خود آسیب برساند، این اتفاق نشان دهنده نیاز به درمان این گروه از 
فرزندان دارند.همچنین در خصوص عواملی که باعث افسردگی نوجوان 
می شــود، هم باید گفت که علت های زیادی وجود دارد محیط خانواده 
در این زمینه مؤثر اســت، احتمال دارد نوجوان در یک محیط پر تنش 
و اضطراب باشــد و درگیری هایی که بین پدر و مادر وجود است زمینه 
ساز اضطراب و افسردگی در نوجوان شود، بسیاری اوقات نوجوان مشکل 
در در روابط با همسالان دارد به خصوص در افرادی که در معرض خطر 
هستند این علائم بروز پیدا می کند.گاهی اوقات خانواده هایی وجود دارند 
که پدر یا مادر زمینه افسردگی و اضطراب را دارند، در این خانواده ها انتظار 
می رود که میزان افسردگی و اضطراب در بین کودک و نوجوانان بیشتر 
باشد، به شکلی که به دلیل نوع رفتاری که پدر یا مادر افسرده با نوجوان 
خود دارند، اضطراب و افسردگی ممکن است علائم خود را در کودک و 
نوجوان نشــان دهد.در حال حاضر این نوع اختلالات در نوجوانان مانند 
بسیاری از اختلالات دیگر قابل درمان است، نوجوانی که دچار اضطراب 
بوده و افسرده می شود باید هر چه زودتر مداخلات درمانی برای او شروع 
شود تا نتیجه بهتری را به والدین ارائه دهد، مداخلات درمانی دارویی و 
غیر دارویی وجود دارد و این روند وابسته به شدت پیشرفت بیماری و نوع 
علائم بیماری دارد، اگر درمان بیماری زودتر شروع شود در مراحل بعدی 
کنترل بیماری آسان تر خواهد بود و عوارضی کمتری این اختلالات در 

نوجوان ایجاد می شود.

ایجاد مدارس وابسته به حوزه علمیه 
مینا عبادی / گروه جامعه

به گفته مشــاور وزیر آموزش و پرورش و دبیر ســتاد همکاری های حوزه های علمیه و آموزش و پرورش، اســتخدام اخیر 3 هزار طلبه زن و مرد به عنوان معلم، در شرایط برابر با سایر شرکت 
کنندگان در آزمون استخدامی وزارت آموزش و پرورش و بدون قائل شدن هیچگونه امتیاز خاص برای این طلاب انجام شده است و این در حالیست که طلبه هایی که در طرح »امین« با این 
وزارتخانه همکاری می کنند نیز کاملا »خودجوش« و »جهادی« و بدون دریافت هیچ کمک مالی از وزارت آموزش و پرورش در امور تربیتی مدارس فعالیت دارند.حجت الاسلام و المسلمین 
حمید نیکزاد همچنین درباره راه اندازی مدارس وابسته به حوزه علمیه، اظهار کرد: ارتقاء بنیه اعتقادی و اخلاقی دانش آموزان یکی از عرصه های ضروری برای مشارکت همه نهادها و سازمان ها 
است و حوزه  علمیه بیشتر از سایرین می تواند در این موضوع فعال باشد.برهمین اساس ایجاد مدارس وابسته به حوزه در دستور کار قرار گرفت.متون آموزشی و برنامه درسی مدارس وابسته 

به حوزه علمیه با آنچه در سایر مدارس برای مقاطع مختلف تحصیلی در نظر گرفته شده است هیچ گونه تفاوتی ندارد. 

یادداشت

کدرسینهآلودهکلانشهرهابهگوشمیرسد صدایخسخسقانونهوایپا

قانونهوایپاکهممترقیوهمعقبافتاده

هزار

کیمیا عبدا... پور / گروه جامعه

رئیس اداره آزمون های مرکز ارزشیابی و تضمین 
کیفیت نظــام آمــوزش و پرورش اظهــار کرد: 
بر اساس بخشــنامه ای که به استان ها ارسال شده 
فقط دانش آموزان و سایر داوطلبان شرکت کننده 
پایه دوازدهم در نیمســال اول )دی ماه(، امتحان 
نهایــی دارند. فــرخ طبری در ادامه بــا تاکید بر 
اینکــه ســایر پایه های تحصیلی بــه هیچ عنوان 
هیچ آزمون نهایی در دی ماه ندارند، خاطر نشان 
کرد: در نیمســال اول آزمونــی به عنوان آزمون 
نهایی کشــوری برای سایر پایه ها نداریم اما برای 
دانش آمــوزان طــرح جامع و بزرگســالی که در 

مقطع متوسطه اول هستند به دلیل اینکه آزمون 
آن ها آزمون پایانی این نوبت به حســاب می آید، 
امتحانات شــان به صورت هماهنگ استانی برگزار 
می شود و نهایی کشــوری نیست که شاید از آن 
به عنوان امتحانات نهایی برای سایر پایه ها تفسیر 
شــود اما مقطع متوســطه اول و پایه های دهم و 
یازدهم متوسطه دوم، امتحان نهایی کشوری در 

دی ماه ندارند. 
رئیس اداره آزمون های مرکز ارزشیابی و تضمین 
کیفیت نظام آموزش و پــرورش افزود: امتحانات 
ســایر دانش آموزان روزانه، عادی و... در نیمسال 

اول ســال تحصیلــی 14٠3-14٠2 در اختیــار 
مدیر و شــورای مدرسه اســت که برنامه ریزی، 
اجرا و اعلام نتیجه کنند. رئیس اداره آزمون های 
مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش 
و پــرورش با بیان اینکه برنامــه امتحانات نهایی 
هماهنگ کشوری پایه دوازدهم به استان ها ابلاغ 
و از روز شنبه )2 دی( آغاز شده است، اظهار کرد: 
برنامه ریزی و برگزاری امتحانات ســایر پایه های 
تحصیلی در اختیار شــورای مدرسه است اما در 
بازه زمانی اول تــا 3٠ دی باید انجام و نتایج نیز 

اعلام شود.

رئیس اداره آزمون های مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش:

فقط امتحانات پایه دوازدهم به صورت »نهایی« برگزار می شود

گردن   تورم در 
خشکی پوست

ضعف و خستگی

افزایش وزن 
احساس بی دلیل

سردی

ریزش مو

تغییرات ضربان 
قلب

مشکل در 
یادگیری

علائمی که نشان می دهد 
کمبود یُد دارید

اینفوگرافیک اختصاصی

مدیر کل دفتر توسعه عدالت آموزشی و آموزش 
عشــایر وزارت آموزش و پرورش در نشســتی با 
معاون فنی و نظارت ســازمان نوسازی، توسعه 
و تجهیز مدارس کشــور اظهار کرد: تصوری که 
از جامعه عشــایری وجود دارد، این است که به 
دلیــل کوچ ایل ها، ممکن اســت اعتبارات مورد 
نظر صرف ساخت و تجهیز مدارس موقتی شده 

و به نقطه هدف اصابت نکند.
 اما بایــد گفت که حــدود ۸۵ درصد از جامعه 
مخاطب ما یعنی دانش آموزان عشایر در مدارس 

ثابت تحصیل می کنند.
بنابراین بدون اینکه نگران باشیم بودجه به هدف 
اصلی خود می رسد یا نه، می توان زیرساخت های 
دائمی برای دانش آموزان عشــایر و مدارس آنان 
ایجــاد کرد.علی تیرگیر مال خلیفه تصریح کرد: 
ما نزدیک به ۱۳۰۰ معلم کــوچ رو داریم که با 
دانش آموزان کوچ می کنند، و بیش از هزار معلم 
نیز داریم که در مــدارس نیمه کوچ رو فعالیت 

دارند.
 طبق آمارهای ما و با نگاهی اجمالی می شــود 
از میان ۷۵۰۰ مدرســه عشایری سراسر کشور، 
اینکه چــه تعدادی و بــه چه نســبتی نیاز به 
تجهیزات و نوســازی دارند را احصا و استخراج 

کرد و بنابر تقســیم بندی های مدارس عشایری، 
اعتبــارات را در جــای خود هزینه کرد.ســبک 
زندگــی عزتمندانــه و مســتقل، پراکنده بودن 
جغرافیای زیست عشایر که معمولا در دورترین 
نقاط هســتند و عواملی از این دست باعث شده 
تا خدمات دولتی به آنها کمتر برســد؛ از سوی 
دیگر روحیه مطالبه گری نیز در میان این عزیزان 
پایین است و همه چیز دست به دست هم داده 
تا ســبب کاهش شاخص های توســعه یافتگی 

به ویژه در امر تعلیم و تربیت شود.
وی اضافــه کرد: وزارت آمــوزش و پرورش تنها 
دستگاهی اســت که برای انجام ماموریت خود، 
بخش ویژه و دفتری تخصصی برای نیاز عشــایر 
در آن وجــود دارد، یعنی دفتر توســعه عدالت 
آموزشی و آموزش عشایر وظیفه سیاستگذاری، 
ســاماندهی و نظارت بر امر آمــوزش و پرورش 
عشــایری ۲۶ استان کشــور را بر عهده دارد که 
حدود ۲۲۵ هزار دانش آموز در ۲ مقطع ابتدایی 

و متوسطه آن تحصیل می کنند.
تیرگیر یادآور شــد: امکانات اولیه ای مانند میز 
و نیمکت و تخته مناســب برای دانش آموزان در 
خیلی از مدارس ما نیست یا بسیاری از مدارس 
عشــایری ما مشــکلِ نبود و یا کمبود سرویس 

بهداشتی دارند. 
از ایــن رو، توجــه به دانش آموزان عشــایری با 

ایــن خصوصیت هــا و با وجــود محرومیت های 
بســیار ضــروری و فوریتی اســت.معاون فنی 
و نظارت ســازمان نوســازی، توســعه و تجهیز 
مدارس نیز در این نشست گفت: در گام نخست 
پروژه های نیمه تمام عشــایری احصا شــده و به 
ســازمان نوســازی گزارش داده شود تا آن ها به 
سرانجام برسد، به ویژه پروژه های اولویت دار که 
تعــداد بالایی هم ندارند و از اهمیت بیشــتری 

برخوردارند.
مجیــد عبداللهی با بیان اینکه رویکرد در وزارت 
آموزش و پرورش و سند تحول بنیادین، عدالت 
آموزشــی است، گفت: شــناخت وضع موجود و 
جمع آوری آمار و اطلاعات دقیق اهمیت ویژه ای 

برای پیشبرد و انجام کار دارد.

مدیر کل دفتر توسعه عدالت آموزشی وزارت آموزش و پرورش:

۸۵ درصد دانش آموزان عشایری در مدارس ثابت تحصیل می کنند

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

نازنین میرزایی / گروه جامعه



دوشنبه 4 دی ماه 1402 
5شماره 1437 www.yadegaremrooz.ir

yadegar.emroz@gmail.com
ë
ë

اخبار استانها

اخبـار اخبـار 
مدیرکل صمت استان قزوین:

 ارتباط قشر فن آور و صنعتگر 
باید اقتصادی و پایدارباشد

: مدیرکل صمت  قزوین- مصطفی مرادی، خبرنگار یادگار امروز
استان قزوین گفت: در استان قزوین صنایع و کارخانجات زیادی 
داریم که می توانند مواد اولیه و فناوری مورد نیاز همدیگر را تأمین 
کنند، اما این قبیل صنایع که مکمل زنجیره ارزش در حوزه تولید 

هستند، از وجود هم خبر ندارند.
محســن رســتمی در نشســت با رئیس پارک علم و فناوری قزوین 
که در ســالن جلســات این نهاد برگزار شــد، اظهار کرد: در اســتان 
قزوین صنایع و کارخانجات زیادی داریم که می توانند مواد اولیه 
و فنــاوری مــورد نیاز همدیگر را تأمیــن کنند، اما این قبیل صنایع 
که مکمل زنجیره ارزش در حوزه تولید هســتند، از وجود هم خبر 

ندارند.
وی تکمیل زنجیره ارزش تولید در حوزه صنعت و فناوری را در گرو 
همراهی دو مجموعه سازمان صمت و پارک علم وفناوری دانست 
و افــزود: باید در جهــت نیل به این هدف ارتباط کاری و عملیاتی 

این دو دستگاه نسبت به گذشته متحول شود.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان قزوین بر لزوم اســتفاده 
کید کرد و ادامه  کثری از ظرفیت های همکاری دو دستگاه تأ حدا
داد: برای دانش بنیان ســازی تولید باید هر دو مجموعه صمت و 

پارک در یک راستا پیش رفته و همکاری داشته باشند.
رســتمی بــا بیان اینکه بایــد زنجیره ارزش نهایــی در حوزه صنعت 
شکل بگیرد، ادامه داد: تشکیل زنجیره ارزش نهایی و زنجیره های 
مکمل که می تواند اتصال نامرئی بین صنایع استان قزوین ایجاد 
کنــد، هــدف راهبــردی جدیــد اداره کل صمــت اســتان محســوب 

می شود.
وی اتصــال صنایــع عــادی بــا صنایــع دانش بنیــان را یــک واجب 
قطعی برای توسعه صنعت و فن آوری در استان دانست و تصریح 
کرد: باید صنایع و کارخانجات بزرگ ما به واحدهای دانش بنیان 
نوپــا متصل شــوند تا بتــوان یک تحــول واقعی و مانــدگار در حوزه 

سودآوری و روزآمدسازی صنایع ایجاد کرد.

 جلسه کارگروه توسعه مدیریت اداره کل 
نوسازی مدارس استان کرمانشاه برگزارشد

: جلسه کارگروه  کرمانشاه- فریده محمدی، خبرنگار یادگار امروز
توســعه مدیریت با حضــور دکتر یاوری نماینده ســازمان مدیریت 
و برنامه ریــزی اســتان، مدیــرکل، معاونین و کارشناســان اداره کل 

نوسازی مدارس استان در محل این اداره کل تشکیل گردید.
مهندس نظری؛ مدیرکل نوسازی مدارس استان کرمانشاه ضمن 
معرفی کوتاهی از فعالیت های نوسازی مدارس استان، از ضرورت 
توجه به ارزیابی در دستگاه های اداری سخن گفت و این امر را از 
نکته های اساســی در ارتقا و افزایش بهره وری در همه ســازمان ها 

عنوان کرد.
دکتر یاوری؛ با قدردانی از اقدامات صورت گرفته توســط اداره کل 
نوســازی مدارس استان اظهار داشت: تدوین برنامه عملیاتی در 
ابتدای هر ســال کمک می کند تا ابزار مدیریتی در اختیار روســا و 

مدیران قرار گیرد.
مهندس علیجانی معاون توســعه مدیریت و پشــتیبانی نوســازی 
مدارس اســتان؛ گزارشی از عملکرد و اقدامات انجام شده در طی 

سال جاری را در تمامی حوزه های فعالیت اداره کل ارائه نمود.

مدیرعامل برق منطقه ای غرب:

تداوم فعالیت کارکنان صنعت برق در شب یلدا
: مدیرعامل  کرمانشــاه- فریده محمدی، خبرنــگار یادگار امــروز
شــرکت بــرق منطقــه ای غرب گفــت: فعالیــت و خدمت ســانی به 
مردم توســط مهندســان صنعت برق در شب یلدا و حتی روزهای 

تعطیل تداوم دارد.
جعفــر الفتــی نیــا افــزود: به جــز گروه هــای عملیاتــی که به ویــژه در 
هنــگام تغییــرات جوی در آمادگی کامل قــرار دارند، نیروهای فنی 
و کارکنــان بهــره بــرداری در طــول خطــوط انتقــال، فــوق توزیــع و 
پســت های برق کشــور به فعالیت بازرســی و پایش لحظه ای خود 

ادامه می دهند. 
وی افــزود: کارکنــان صنعت برق برای تامین انرژی مورد نیاز مردم 

که از ضروریات محسوب می شود، شبانه روزی فعالیت می کنند.
کنون کارکنان صنعت برق غرب کشــور  الفتــی نیــا در پایان گفــت: ا
در امــور بهــره بــرداری از خطوط و پســت های فشــار قوی صنعت 
برق، فعالیت می کنند تا خدمت رسانی به مردم لحظه ای با وقفه 
روبرو نشــود. گفتنی است به منظور تقدیر از زحمات همکاران در 
بخــش بهره برداری مهندس الفتی نیا در چند پســت فشــار قوی 
و همچنین مرکز دیســپاچینگ غرب حضور یافتند و حضورا شب 

یلدا را به همکاران تبریک گفتند.

 ساماندهی تابلو های سطح شهر یزد 
کار شهرداری در دستور 

کمیســیون  رئیــس   : امــروز یــادگار  خبرنــگار  شــیری   دره  یــزد- 
خدمات شــهری شورای اسلامی شهر یزد از ساماندهی تابلو های 

سطح شهر خبر داد.
ع رئیس کمیســیون خدمات شــهری شــورای اســلامی  فاطمــه زار
شــهر یــزد در جلســه این کمیســیون گفــت: باتوجه بــه مطالبات 
مردمی در خصوص یکپارچگی تابلو های ســطح شــهر، مقرر شــد 

طرحی جهت ساماندهی تابلو ها تهیه و بعد از تأیید اجرا گردد.
او افــزود: نــوع، ابعــاد و رنــگ تابلو در کمیســیون خدمات شــهری 

بررسی می شود تا متناسب با سیمای شهر طراحی گردد.
کمیســیون خدمــات شــهری شــورای اســلامی شــهر یــزد  رئیــس 
ادامــه داد: بایــد تــلاش کرد تا شــهر را از آلودگی تصویــری و آلودگی 
ک و ساماندهی کرد چرا که تابلو های شهری و تابلو های  بصری پا

تبلیغاتی نامناسب، زیبنده شهر جهانی یزد نیست.
ع خاطرنشــان کــرد: یکــی از اهداف زیباســازی شــهری  فاطمــه زار
ایجاد بهداشــت روانی و زیبایی بصری برای شــهروندان اســت، و 

ارتقای سطح سیمای شهری امری ضروری به شمار می آید.

در دیدار رؤسای هیئت امنای شهرک های صنعتی با رئیس اتاق بازرگانی اصفهان مطرح شد؛

سیاست اتاق بازرگانی حمایت و تقویت انجمن شهرک های صنعتی است

: با حضور  ســاری- امیــری فــر، خبرنگار یــادگار امــروز
نوبخت فرماندار شهرســتان ساری، اسماعیلی مشاور 
افــراد دارای معلولیــت،  اســتاندار مازنــدران در امــور 
قبــادی شــهردار ســاری و موســوی مدیــر بهزیســتی 
شهرســتان ســاری، مراســم شــب یلدا در خانــه طلوع 

مهر پسران در شهرستان ساری برگزار شد.
محمد علی نوبخت فرماندار مرکز اســتان در بازدید از 
ایــن مرکــز و در جمع فرزندان بهزیســتی، آنــان را امید 
آینــده ی جامعــه دانســت و اظهــار داشــت: هیچ چیز 
نبایــد جوانــان را از تــلاش در جهــت پیشــرفت و رشــد 

اجتماعی بازدارد. 
وی هــدف از اینگونــه نشســت هــا را ایجــاد انگیــزه در 
فرزندان بهزیســتی دانســت و افــزود: جوانان ســرمایه 
کــدام  نظــام هســتند و در حفــظ ایــن ســرمایه هیــج 

تفاوتی ندارند. 
کیــد بــر اهمیــت تعامــل  قبــادی شــهردار ســاری بــا تا

بیشــتر بهزیســتی و شــهرداری گفت: جامعه ی هدف 
بهزیســتی ســاری شــهروندان همیــن شــهر هســتند و 

همگی ما در قبال آنان مسئولیم. 
وی افــزود: ایــن آمادگــی در شــهرداری ســاری جهــت 
جهــت  در  بهزیســتی  فرزنــدان  مشــکلات  بررســی 

توانمندسازی وجود دارد .
حامد اســمعیلی مشاور اســتاندار در امور افراد دارای 
کید  معلولیت با شایســته دانستن چنین اقداماتی، تا
کرد: آنچه می تواند اینگونه بازدیدها را بستری جهت 
اعتماد اجتماعی بیشــتر نماید کمرنگ شدن شکاف 
های اجتماعی فی مابین این فرزندان و ســایر اقشــار 

جامعه است.
ســید مرتضــی موســوی مدیــر بهزیســتی شهرســتان 
ســاری، حضــور همگرایانــه دکتــر نوبخــت فرمانــدار و 
مهنــدس قبــادی شــهردار ســاری را بــرای ایــن مرکــز 
اثربخــش دانســت و تصریــح کرد: بی شــک ایــن گونه 

بازدیدها ضمن امری معنوی و قابل ستایش، بارقه ی 
امید در دل فرزندان بهزیســتی در جهت مطالبه گری 

خواست و نیازشان روشن خواهد کرد.

برگزاری آیین کهن یلدا در خانه طلوع مهر پسران در شهرستان ساری 

مدیر روابط عمومی آبفا شیرازخبرداد: 

  امکان یخ زدگي تأسیسات کنتور 
و لوله های آب در زمستان

: مدیر روابط عمومی  شیراز- توانایی، خبرنگار یادگار امروز
گفــت: در  و آمــوزش همگانــی شــرکت آب و فاضــلاب شــیراز 
فصول سرد سال، می توان با عایق بندی لوله و شیرآلات آب، 

امکان بروز حوادث ناشي از سرما و یخ زدگی را کاهش داد. 
محمدامیــن آبادیان اذعان داشــت: کلانشــهر شــیراز خوش 
آب و هواســت و زمســتانش هم گاهی بوی بهار می دهد اما 
در شب هاي سرد زمســتان امکان یخ زدگي تأسیسات کنتور 
کــه بــا رعایــت مــواردی از ســوي  و لوله هــای آب وجــود دارد 

شهروندان  به  راحتي قابل  پیشگیری است.
وی بــا توجــه بــه  احتمــال ادامــه رونــد ســرما و یخبنــدان به 
نگهــداري بهینه از کنتورهاي آب ولوله ها اشــاره کرد و گفت: 
عایق کــردن لوله های با پشم شیشــه، عایق بندی دور کنتور 
ک اره در محفظه کنتور  به وسیله گوني و قرار دادن کیسه  خا

از
راهکارهاي جلوگیري از یخ زدگی است.

 آبادیــان تصریــح کرد: همشــهریانی کــه انشــعاب و کنتور آب 
آن هــا دچــار یخ زدگــی شــده به هیچ وجــه از آب داغ به طــور 
مســتقیم بــراي رفــع یخ زدایــی اســتفاده نکنند زیــرا موجب 

ترکیدگي لوله و کنتور خواهد شد.
گرمایشــي و  کــرد: در چنیــن مواقعــي از وســایل  کیــد  وی تأ

حرارتي جهت رفع مشکل استفاده نمایند.
کــرد:  مدیــر روابــط عمومــي شــرکت آب و فاضــلاب اضافــه 
بدون شــك با رعایت نکات ایمني توســط مشترکان می توان 
به طــور  آب  تأسیســات  بــه  از یخبنــدان  ناشــي  از خســارت 

چشمگیري جلوگیري کرد.
ایــن مقام مســئول اعلام کــرد: مرکــز ارتباط با مشــتریان ۱۲۲ 
به صورت شــبانه روزی آماده پاســخگویی و اعزام گروه های 

عملیاتی است.

مدیرکل دامپزشکی استان خبر داد:

کسیناسیون رایگان بیش از ۳ میلیون رأس  وا
دام در لرستان

 : خــرم آبــاد- فائــزه میردریکونــدی، خبرنــگار یــادگار امــروز
رایــگان ۳  کسیناســیون  از وا لرســتان  مدیــرکل دامپزشــکی 
میلیون و ۱۲۰ هزار رأس دام سبک و سنگین بر علیه بیماری 

تب برفکی خبر داد.
مصطفــی زبردســت دوم دی ماه در جمع خبرنــگاران اظهار 
کــرد: در قالــب اردوی جهاد دامپزشــکی و پدافنــد غیر عامل 
کسیناســیون و  از ابتدای دی ماه ســال جاری طرح رایگان وا
ایمن سازی دام های عشایری و روستایی استان شروع شد.

وی افــزود: ایــن طــرح دو ماهــه بــه منظــور ایمن ســازی و 
مقاوم سازی دام های سبک و سنگین لرستان علیه بیماری 
گیر تب برفکی شروع شــده که در آن از توان ۳۳  به شــدت وا
کسیناتور  کیپ بخش غیر دولتی و دولتی مشــتمل بر ۷۳ وا ا

استفاده شده است.
کــرد: در راســتای اجــرای ایــن طــرح ســه  زبردســت تصریــح 
میلیون رأس دام سبک و تعداد ۱۲۰ هزار رأس دام سنگین به 
کسینه می شوند. صورت رایگان بر علیه بیماری تب برفکی وا
مدیرکل دامپزشکی لرستان با اعلام اینکه بیماری تب برفکی 
ک در صنعت دامپروری  از جمله بیماری های بســیار خطرنا
و غیر مشــترک بین انســان و دام اســت که در صورت شــیوع 
ســبب به مخاطــره افتــادن زیرســاخت های پــرواری، ذخایر 
ژنتیکــی و امنیــت غذایی در هــر منطقه خواهد شــد، گفت: 
از ایــن لحــاظ یــک طــرح پدافنــدی غیــر عامــل بــوده و بــا 
کسیناســیون، از بروز این خســارات   اقدامــات کنترلی مثل وا

جلوگیری می شود.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان :

 بیش از ۲۵۰ متر مربع از اراضی بستر رودخانه 
در ایلام رفع تصرف شدند

:  مدیرعامل شرکت  ایلام- ساراامیری، خبرنگار یادگار امروز
آب منطقه ای ایلام از رفع تصرف بیش از ۲۵۰ متر مربع بستر 

رودخانه در شهرستان ایلام خبر داد.
دکتــر »صــادق علیمرادی«بــا اعلام ایــن خبر، اظهــار کرد: در 
راســتای حفاظــت و صیانــت از امــوال عمومــی و جلوگیــری 
از دخــل وتصــرف افــراد ســودجو بــه اراضــی واقــع در بســتر 
از اراضــی  از بیــش از ۲۵۰ مترمربــع  رودخانــه هــای اســتان 
 بســتر رودخانــه واقع در شــهرک شــهید کشــوری )ســرطاف( 

رفع تصرف شد.
وی بــا بیــان اینکــه ایــن تصــرف شــامل دیوارکشــی باغــات و 
فونداســیون غیرمجــاز منــازل مســکونی در محــدوده بســتر 
و حریــم رودخانــه می باشــد، تصریــح کرد: پس از شناســایی 
تخلف، مراحل تشــکیل پرونده و صدور اخطاریه لازم قانونی 
بــا قیــد فوریــت از ســوی این شــرکت و پــس از پیگیــری های 
کــم قضایــی،  قضایــی بــه عمــل آمــده و صــدور رای در محا
انتظامــی  هــای  نیــروی  و  دادســتان  نماینــده  حضــور  بــا 
 شهرســتان ایــلام نســبت بــه رفــع تصــرف رودخانــه مذکــور 

اقدام شد.
مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای ایلام با قدردانــی از صدور 
کــم قضایــی و همراهــی و تعامــل  رایــی قاطــع و قانونــی محا
کید بر اینکه افــرادی که در  نیــروی انتظامی شهرســتان، با تا
مجاورت حریم و بستر رودخانه ها نسبت به دخل و تصرف، 
احــداث بــاغ، دیــوار و غیــره اقــدام می کننــد حتمــاً پیــش از 
هرگونه ساخت و ساز، استعلام لازم را از شرکت آب منطقه ای 

بگیرند تا در آینده دچار ضرر و زیان نشوند.
کید کرد: شــرکت آب منطقه ای ایلام در جایگاه  علیمرادی تا
کمیتــی خــود با هرگونه تخلف و تصــرف مطابق با قانون و  حا

بدون هیچ گونه اغماضی برخورد خواهد کرد.
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بوشــهر- زینــب اشــکن پــور، خبرنــگار 
ریــزی،  برنامــه  معــاون   : امــروز یــادگار 
عنــوان  بــه  منابــع  و  مدیریــت  توســعه 
دریانــوردی  و  بنــادر  کل  اداره  نماینــده 
اســتان بوشــهر گفــت: ایــن اداره کل بــه 
عنــوان دســتگاه برتــر حامــی فنــاوری و  
اســتاندار،  ســوی  از  و  معرفــی  نــوآوری 
رئیــس دانشــگاه خلیــج فــارس و رئیــس 
پارک علم و فناوری خلیج فارس اســتان 

بوشهر مورد تجلیل قرار گرفت. 
مهــران راویــان در ایــن بــاره اظهــار کــرد: 
در حــال حاضر 27 شــرکت دانش بنیان 
در حــوزه دریایــی بــا ایــن اداره کل برای 
همچنیــن  و  تجهیزاتــی  نیازهــای  رفــع 
مشــتریان  بــه  شایســته  خدمــات  ارائــه 
کــرد:  بنــدر همــکاری دارنــد. وی بیــان 
همچنیــن بهره گیــری از ظرفیــت دانش 

بنیان منجر شده تا بوشهر در بین بنادر 
کشــور از بیشــترین نرم تخلیــه و بارگیری 
برخوردار باشــد. راویان ادامــه داد: اداره 
کل بنــادر و دریانــوردی اســتان بوشــهر 
بــا هــدف افزایــش راندمــان و بهــره وری 
و پیشــبرد اهــداف عالیــه خــود حســاب 

ویــژه ای روی فعالیت هــای پژوهشــی و 
تحقیقاتــی باز کرده اســت. وی افزود: در 
این زمینه همچنین با تشکیل کارگروهی 
شناســایی  کل  اداره  فناورانــه  نیازهــای 
و بــه شــرکت های دانــش بنیان اســتانی 
کــرد:  ارائــه شــده اســت. راویــان عنــوان 

گامــی مهــم بــرای اســتفاده  ایــن اقــدام 
از تــوان و ظرفیــت متخصصــان داخلــی 
اســت که بدون تردید به افزایش ســطح 
کشــور در شــرایط تحریمــی  خودکفایــی 
نیز کمک شــایانی می کنــد. وی افزود: با 
ایــن رویکرد تمام نیازهای فناورانه بنادر 
اســتان بوشــهر بر اســاس اولویت بندی 
تعیین شده به شرکت های دانش بنیان 
و واحدهــای فناور فعال در اســتان ارائه 
گفتنــی اســت پیشــگامی  خواهــد شــد. 
اســتان  دریانــوردی  و  بنــادر  کل  اداره 
بوشهر در حوزه حمایت از فعالیت های 
تحقیــق و پژوهــش و بکارگیــری ظرفیت 
دانــش بنیــان هــا منجــر شــده تــا رئیس 
دانشگاه خلیج فارس از این اداره کل به 
عنوان الگویی برای ســایر دستگاه های 

اجرایی یاد کند.

اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر دستگاه برتر حامی فناوری و  نوآوری شد 

ساری- امیری فر، خبرنگار یادگار امروز: مدیر 
منطقه 9 عملیات انتقال گاز از اتمام عملیات 
ایمــن ســازی خــط لولــه در بســتر رودخانــه 
تیلورسر سلمانشــهر در این منطقه عملیاتی 
خبــر داد. بــه گــزارش روابــط عمومــی منطقه 
9 عملیــات انتقال گاز، محــی الدین مفخمی 
مدیــر منطقــه 9 عملیــات، بــا اعلام ایــن خبر 
اظهار کرد: در پی بارندگی های شدید در غرب 
استان مازندران بویژه محدوده سلمانشهر و بروز سیل و طغیان رودخانه ها و همچنین بر 
اثر برداشت غیرمجاز مصالح توسط کارخانه های شن و ماسه و افراد بومی منطقه، خط 
لوله سرخس- رامسر در رودخانه تیلورسر، دچار آب شستگی شدید به عرض 35 و عمق 
12 متر گشــته و در شــرایط بحرانی قرار گرفت. وی افزود: پس از تشــکیل کمیته مدیریت 
بحران و اخذ تصمیمات لازم، ماشین آلات و تجهیزات برای تغییر مسیر جریان آب رودخانه 
اعزام و با ایجاد کف بند موقت سنگی جهت حفظ بستر، شمع کوبی و نصب سپر در زیر 
شــمع های بتنی موجود، ایمن ســازی خط مذکور با موفقیت انجام شد. مدیر منطقه 9 
عملیات انتقال گاز ضمن قدردانی از تلاش های شبانه روزی و جهادی همکاران منطقه در 
اجرای این پروژه، بیان کرد: با توجه به تمهیدات، اقدامات و اجرای پروژه های ایمن سازی 
خطوط لوله در بستر رودخانه ها در سال های اخیر، با وجود وقوع چندین مورد سیل در 
سه ماهه فصل پاییز سال جاری در شمال کشور، هیچ  گونه اختلالی در امر انتقال پایدار گاز 

در استان های گلستان، مازندران و گیلان ایجاد نشده است.

یــادگار  خبرنــگار  میرشــکار،  مشــهد- 
آمــوزش  ســوادآموزی  معــاون   : امــروز
در  گفــت:  رضــوی  خراســان  پــرورش  و 
مجموع ســهمیه ســوادآموزی امسال در 
خراسان رضوی ۲۷ هزار نفر تعیین شده 

است.
 زهرا شوشــتری  به مناسبت هفته سواد 
آمــوزی اظهــار کــرد: وی بــا بیــان این که 

در مجموع ســهمیه ســوادآموزی امسال اســتان ۲۷ هزار نفر تعیین شده است 
افزود: همچنین ســهمیه امسال استان برای سوادآموزی زنان عشایر به تعداد 

۷۰۰ نفر اعلام شده است.
معــاون ســوادآموزی آمــوزش و پــرورش خراســان رضــوی افــزود: میانگیــن نرخ 

باسوادی در جمعیت هدف ۱۰ تا ۴۹ سال خراسان رضوی ۹۸ درصد است.
وی افزود: سال گذشته وزارت آموزش و پرورش شمار بی سوادان این استان را 
۴۹۷ هزار نفر اعلام کرد که معتقدیم بر اساس جمعیت کنونی و آمار گروه هدف 
ســوادآموزی یعنی جمعیت ۱۰ تا ۴۹ سال تعداد واقعی بی سوادان استان ۲۷۲ 

هزار نفر است.
شوشــتری ادامه داد: طی ســال گذشــته ۲۶ هزار نفر و طی امســال ۲۷ هزار نفر 
از بــی ســوادان اســتان شناســایی و طبــق برنامــه شــتاب بخشــی تا ســال ۱۴۰۵ 

هدف گذاری شده تا تمامی این افراد زیر پوشش سواد آموزی قرار گیرند.

معاون سوادآموزی آموزش و پرورش خراسان رضوی:

 سهمیه سوادآموزی امسال خراسان رضوی
۲۷ هزار نفر تعیین شده است

مدیر منطقه 9 عملیات انتقال گازخبرداد:

اتمام عملیات ایمن سازی خط لوله سرخس- 
رامسر در بستر رودخانه تیلورسر سلمانشهر

اصفهان- مریم مومنی خبرنگار یادگار 
امــروز: در دومیــن نشســت رئیــس اتاق 
بازرگانی اصفهان با رؤسای هیئت امنای 
شــهرک های صنعتــی بــر لــزوم حمایــت 
کارفرمایــی  صنفــی  انجمــن  تقویــت  و 
خدماتــی  شــرکت های  و  هیئت امنــا 

کید شد. شهرک های صنعتی تأ
بازرگانــی  اتــاق  رئیــس  کشــانی،  امیــر 
اصفهان در این جلســه گفت: در جلسه 
کمیتــه ای  کــه  شــد  پیشــنهاد  گذشــته 
صنعتــی  شــهرک های  بــرای  تخصصــی 
ذیــل کمیســیون صنایــع اتــاق بازرگانــی 
بررســی های  باتوجه بــه  شــود.  تشــکیل 
صورت گرفته و رابطه خوب اتاق بازرگانی 
تجــارت  و  معــدن  صنعــت،  خانــه  بــا 
اصفهــان کــه در دوره دهم شــکل گرفته 
بــرای  رســیدیم  نتیجــه  ایــن  بــه  اســت 
جلوگیــری از موازی کاری، سیاســت اتاق 
بــر پایــه حمایــت همه جانبــه و تقویــت 
کارفرمایــی هیئت امنــا  انجمــن صنفــی 
شــهرک های  خدماتــی  شــرکت های  و 

صنعتی قرار گیرد.

 وی در ادامــه افــزود: در ایــن راســتا همه 
امکانــات و فرصت هــای اتــاق در اختیــار 
هیئت امنــا  کارفرمایــی  صنفــی  انجمــن 
شــهرک های  خدماتــی  شــرکت های  و 
صنعتــی قــرار دارد و اعضــای این انجمن 
می توانند از این بســتری که فراهم شــده 
نهایت اســتفاده را ببرند و مشارکت فعال 
داشــته باشــند. دوره دهم اتــاق بازرگانی 
با شــعار اتاق سه هزارنفری تشکیل شد و 
معتقدیم که اتاق متعلق به گروه، جناح، 

صنعت و یا صنف خاصی نیســت و همه 
فعالان اقتصادی و اعضای اتاق می توانند 
به همــه ظرفیت های موجود دسترســی 
داشــته باشند. در همین راستا پیشنهاد 
می کنیم که انجمن برای برگزاری جلسات 
منظم در محل اتاق بازرگانی برنامه ریزی 
نیــز  اتــاق  نماینــدگان  هیئــت  و  کنــد 

حمایت های لازم را انجام خواهند داد.
رئیــس   ، عســگر قاضــی  امیرحســین   
کارفرمایــی هیئت امنــا  انجمــن صنفــی 

شــهرک های  خدماتــی  شــرکت های  و 
گفــت:  جلســه  ایــن  در  نیــز  صنعتــی 
طــرح ســهم یک درصــدی شــهرک های 
صنعتی از مالیات بر ارزش افزوده یکی از 
مطالبات اصلی فعالان این حوزه اســت 
کــه در قانــون هفتم توســعه بــه تصویب 
کنون برای تصویب به دو سوم  نرسید و ا
رأی نماینــدگان در صحن علنی مجلس 
کراتــی چــه در  ازایــن رو مذا نیــاز اســت. 
ســطح ملــی و چــه در ســطح اســتانی با 
نماینــدگان انجــام شــده و رایزنی هایــی 
بــا مســئولان صورت گرفتــه تــا ایــن طرح 
در آینــده در مجلــس به تصویب برســد. 
درآمدزایــی  افزایــش  بــرای  همچنیــن 
شــهرک های  خدماتــی  شــرکت های 
صنعتی در دوره های گذشته تلاش شده 
بــود کــه برخی از مجوزهــا از جمله مجوز 
پایان ساخت با همکاری نظام مهندسی 
توسط شرکت های خدماتی شهرک های 
صنعتی ارائه شــود؛ ولی این درخواســت 
با مخالفت نهادهای بالادستی در تهران 

روبرو شد.
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ë ورزش - سلامت

مؤسســه خیریه محک به منظور بهبود دسترسی و 
گســترش خدمات درمانی، تشــخیصی و مشاوره ای 
بــرای بیماران قطع درمان، در حــال درمان و موارد 
جدید ساختمان پزشــکانی را در ستارخان با حضور 
پزشــکان فوق تخصص خون و انکولــوژی کودکان، 
جراح مغــز و اعصاب کــودکان، متخصص کودکان 

افتتاح کرد. 
ایــن مرکز که دفتر جلب مشــارکت های نیکوکارانه 
محــک در یکی از طبقــات آن از قدیم فعال بوده، با 

اضافه کردن مطب پزشکان فوق تخصص کودکان از 
آبان ماه 14٠2 آماده ارائه خدمات درمانی به فرزندان 
کشورمان اســت و ظرفیت های جدیدی در زمینه ی 
تشــخیص و درمان بیماری هــای گوناگونِ کودکان 

مانند سرطان را پدید آورده است.
در کلان شــهر بــزرگ و پرترافیکی ماننــدِ تهران، 
افتتاحِ این مرکز موجــب صرفه جویی در زمان و نیز 
هزینه هــای خانواده های کودکان مبتلا به ســرطان 
می شود و دسترسی به پزشــکان متخصص سرطان 

کودک بهبود چشم گیری پیدا خواهد کرد. در حالی 
که بیمارستان محک در منتهی الیه شمال شرق تهران 
واقع شده است، این ســاختمان پزشکان در خیابان 
ستارخان، امکان بسیار مناسبی برای ساکنین مرکز 
و غرب تهران و همچنین ساکنین استان البرز فراهم 
کرده اســت تا از خدمات تشخیص و درمان بیماری 
کودکان بهره مند شوند.دسترســیِ سریع و تشخیص 
زودهنگام ســرطان، یکی از اصلی ترین عواملِ بهبودِ 
ســرطان در کودکان اســت. با بهبود دسترســی به 

پزشــکان متخصص، خانواده ها حتی یک روز را هم 
برای تشــخیص بــه موقع بیماری کــودکان خود از 
دســت نخواهند داد. همچنین، روند پیگیریِ مسیر 
درمان و رســیدن به بهبودی در فرزندان محک نیز 
با سهولت بیشــتری انجام خواهد شــد. افتتاح این 
ساختمان پزشــکان در خیابان ستارخان، گامی بلند 
برای توسعه ی جغرافیاییِ فعالیت های درمانی محک 

در سطح استان تهران و البرز است.
نشــانی: ستارخان، سه راه تهران ویلا، خیابان چهارم 

)شهید صفویان(، پلاك۵۵
تلفن: ۶۶۵۵۴۰۸۱

»ساختمان پزشکان محک« افتتاح شد

پارالمپیک در راســتای  کمیته ملی 
سیاســت کیفی گرایی، اســتراتژی 
را برای تشــکیل کاروان  اعزامی به 
پارالمپیک پاریــس مصوب کرده که 
بازی ها  این  پیشــین  دوره  همچون 
دارندگان  برخــی  به حــذف  منجر 

سهمیه خواهد شد. 

»کیفی گرایی« سیاســت کلی اســت که 
کمیتــه ملی المپیک از چند ســال پیش 
برای حضــور در بازی های پاراآســیایی و 
پارالمپیک در پیش گرفــت تا اعزام هایی 
با حداکثر نتیجه گیری بــه این رویدادها 

داشته باشد.
در همیــن راســتا و برای دوره پیشــین 
اعزام  پارالمپیک، ملاک و معیار  بازی های 
به توکیو فقط کســب ســهمیه نبود بلکه 
دستیابی به ســهمیه، گام اول برای اعزام 

بود.
 اعزام ها وقتی قطعی می شــد که ورزشکار 
یا تیم دارای ســهمیه در مرحله بررسی و 
تطابق با سیاســت های مصوب کمیته ملی 
پارالمپیک هم مجوز لازم را از مســئولان 

می گرفت.
همین شــیوه خیلی از دارندگان ســهمیه 
پارالمپیــک ۲۰۲۰ را از اعــزام به توکیو 

بازنگه داشت. 
حــالا در آســتانه بازی هــای پارالمپیک 
۲۰۲۴ پاریــس نیز کمیته ملی پارالمپیک 
سیاست هایی را مصوب کرده که به واسطه 
آن از همیــن حالا بایــد روی نام برخی از 
دارندگان ســهمیه این بازی ها خط قرمز 

کشید.

ë  پارالمپیک ملی  کمیته  سیاســت های 
برای پاریس

پارالمپیک ۷  بازی هــای  دوره  هفدهمین 
تا ۱۸ شــهریور ۱۴۰۳ )۲۸ آگوست تا ۸ 
سپتامبر( به میزبانی پاریس برگزار می شود. 
سیاســت های کمیته ملی پارالمپیک برای 
ایــن بازی ها پس از طرح توســط معاونت 
ورزش قهرمانی کمیته و بررســی در ستاد 
اجرایــی بازی ها، توســط هیــات اجرایی 

بازبینی و تصویب نهایی شده است.
بر این اســاس برای رشته های تیمی ابتدا 
اعزام تیم های شــانس مــدال طلا و نقره 
مصوب شــد و در بخش انفرادی هم جمع 

بندی در مورد ورزشکارانی حاصل شد که 
رکورد اول تا ســوم جهانــی را در اختیار 
داشته باشند. البته در این بخش جانبازان 
جنگ تحمیلی و بانوانی که رکورد چهارم 
جهان را دارا باشــند هــم از نگاه حمایتی 

کمیته برای اعزام برخوردار می شوند.
در دویســت و چهاردهمین نشست هیات 
اجرایی کمیته ملی پارالمپیک که دو هفته 
پیــش به ریاســت غفور کارگــری رییس 
کمیته برگزار شــد اما رشته های تیمی با 
احتمال کســب مدال برنز هم مجوز اعزام 
گرفتند. همچنین در راســتای پشــتوانه 
سازی ورزشــکاران زیر ۱۹ ســال هم به 
فهرست ورزشــکاران مجاز  به شرط در 

اختیار داشتن سهمیه اضافه شدند.

ë دارندگان سهمیه بازی های پارالمپیک
در فاصله ۹ ماهه تــا بازی های پارالمپیک 
پاریس، در ۷ رشــته ۳۰ سهمیه انفرادی 
و ۲ ســهمیه تیمی به نام ایران ثبت شده 

است.
والیبال نشســته مردان اولین رشته ای بود 
که آبان سال گذشته از حضور در مسابقات 
قهرمانــی جهــان و صعود بــه فینال آن 
رقابت ها، اولین ســهمیه ورزش ایران برای 
بازی های پارالمپیک پاریس را به دســت 

آورد.
تیم ملــی گلبال مردان هم همین یک ماه 
پیش با کســب عنوان نخســت مسابقات 

قهرمانی آســیا پاســفیک، تنها ســهمیه 
پارالمپیکی آن مسابقات را از آن خود کرد 
و بدین ترتیب دومین ســهمیه تیمی برای 

بازی های ۲۰۲۴ هم به دست آمد.
در این میان و در رشته های پارادوومیدانی، 
پاراتکوانــدو، پاراتیراندازی و پاراتیروکمان 
هم ســهمیه های انفرادی از آنِ ایران شده 

است.

ë  حذف ســهمیه ها؛  وضعیت  بررســی 
قهرمان

طبــق سیاســت کمیته ملــی پارالمپیک 
اعزام تیم ملی والیبال نشسته به بازی های 
پارالمپیک قطعی است. این تیم از ۹ دوره 
حضــور در این بازی ها ۷ عنوان قهرمانی و 
۲ عنوان نایب قهرمانی کسب کرده و قطعاً 
شــانس اول قهرمانی در پاریس به حساب 
می آید. بنابراین در مورد اعزام شــاگردان 

هادی رضایی جایی برای بررسی نیست. 
این در حالی است که در مورد سایر رشته ها 
و ورزشکارانی که کسب سهمیه کرده اند، 
هیچ قطعیتی وجود ندارد کما اینکه برای 
پارالمپیک هم  بازی هــای  دوره پیشــین 
ورزشکارانی از پارادوومیدانی، پاراتیروکمان 
و پاراتیرانــدازی  رشــته هایی کــه برای 
این دوره هم کسب ســهمیه کرده اند با 
وجود کسب سهمیه از فهرست اعزام کنار 
گذاشته شــدند. تکرار این اتفاق برای این 
دوره بازی های پارالمپیک هم دور از انتظار 

نیست. 
حتی هادی رضایی فرعی سرمربی تیم ملی 
پارادوومیدانی با تاکید بر اینکه یک مرحله 
دیگــر رقابت هــای انتخابی برای کســب 
ســهمیه وجود دارد، گفــت: در مورد ۱۶ 
پارادوومیدانی کاری که فعلًا کسب سهمیه 
کــرده اند، قطعیتی برای اعزام نیســت. با 
برگزری انتخابی داخلــی و رکوردگیری و 
لحاظ کردن سیاست های مصوب، در مورد 

ترکیب نهایی به نتیجه می رسیم.
در مورد سایر رشــته ها اما شرایط همین 
گونه است، حتی در مورد گلبال به صورت 
شفاهی اعلام شده که شــرایط این رشته 
منطبق با سیاست های مصوب نیست و به 
همین دلیل در مــورد اردوهای آن تعیین 

تکلیف نشده است.
فدراســیون  رییس  مظلومی  محمدرضــا 
نابینایان و کم بینایان بــا تایید این مورد 
گفــت: در مورد جــودو و دوومیدانی هیچ 
مشکلی برای اعزام نیســت. در جودو سه 
نفر از ورزشــکاران ما در رده سوم رنکینگ 
می گیرند.  ســهمیه  و  هســتند  جهانــی 
در دوومیدانــی هم هشــت نفر ســهمیه 
می گیرند. اعزام این نفرات قطعی اســت و 
اصلًا مشکلی نیســت. در مورد گلبال هم 

قطعیتی نیست.
مظلومــی تاکید کرد: مدیر فنی ورزشــی 
کمیته ملی پارالمپیک )ســعید ســلگی( 
به صورت شــفاهی اعلام کرده که شرایط 

گلبــال با سیاســت های مصوب یکســان 
نیســت و به همین دلیل اعزام نشده است. 
البته رییس و دبیــرکل کمیته در واکنش 
به پیگیری های ما، قول هایی برای بررسی 

مجدد داده اند. 
به هر حال فعلًا برای این تیم برنامه اردویی 

نداریم تا تکلیفش مشخص شود.
همچنیــن پیام خانلرخانی ســرمربی تیم 
ملی پاراتکواندو گفــت: هنوز اردوی آماده 
سازی ملی پوشان آغاز نشده اما پاراتکواندو 
جزو اولویت های اعزام است چون مدال آور 

هستیم. 
در توکیو هم ما دو نماینده داشتیم که هر 
دو فینالیست شدند و در نهایت هم صاحب 
یک مدال طلا و نقره شــدیم. برای پاریس 

هم به زودی وارد اردو می شویم.
در مــورد پاراتیروکمان که بــه تازگی به 
فدراســیون ورزش های جانبــازان و توان 
یابــان بازگردانــده شــده و پاراقایقرانی، 
تماس خبرنگار مهر با سید محمد شروین 
اســبقیان به نتیجه نرسید اما کسب اطلاع 
شده که این دو رشته هم در مرحله بررسی 

هستند.

ë  عدم برای  کارشناســانه  بررسی  لزوم 
پشیمانی و برگشت به عقب

آنچه مسلم اســت کمیته ملی پارالمپیک 
برای بازی هــای پاریس تعیین سیاســت 
کــرده و همین سیاســت را متــر و معیار 
تشــکیل نهایی ترکیــب کاروان قرار داده 
اســت. این در حالی اســت که برای دوره 
پیشــین بازی ها هم تصمیــم گیری ها بر 
اســاس همین متر و معیارها بود اما منجر 

به بازگشت و ابراز پشیمانی شد.
برای بازی های پارالمپیک توکیو و از مجموع 
۷۳ سهمیه کسب شــده برای آن بازی ها، 
۳۴ ســهمیه از ۷ رشته بسکتبال با ویلچر 
)۱۲ سهمیه(، فوتبال ۵ نفره )۸ سهمیه(، 
پارادوومیدانی )۴ ســهمیه(، پاراتیروکمان 
)۳ ســهمیه(، پاراشنا )۳ سهمیه(، پاراوزنه 
بــرداری )۲ ســهمیه( و پاراتیراندازی )۲ 
سهمیه( حذف شــدند. بنابراین لازم است 
در مــورد تیم هــا و ورزشــکاران صاحب 
ســهمیه برای هفدهمیــن دوره بازی های 
پارالمپیک، بررسی دقیق تری صورت بگیرد 
تا بعد نه اجباری برای بازگشت از تصمیم 

باشد و نه افسون و ندامتی.

حفظ ســامت مغز برای بــه تاخیر 
انداختن ابتا بــه بیماری های مغز و 
اعصاب همچون آلزایمر امری ضروری 

است.

متخصصان تاکیــد دارند که بــا اقداماتی 
چــون ورزش منظم و خواب کافی می توان 

سلامت مغز و حافظه را بهبود بخشید.
در ادامــه به نقــل از »وب ام دی« به چند 
توصیه برای حفظ ســلامت مغز و کمک به 

تقویت آن، خواهیم پرداخت.
ë برای دوست یابی وقت بگذارید

شناخت افراد جدید مغز شما را تقویت می 
کنــد. این مجموعــه از مهارت های ذهنی 
شــامل حافظه کوتاه مــدت، قدرت کنترل 
عوامل حواس پرتی و توانایی متمرکز ماندن 
اســت. گوش دادن به دیــدگاه دیگران و 
تلاش برای قرار دادن خود به جای او، مغز 
شــما را به فکر کردن به روش های جدید 

سوق می دهد.
ë بیرون بروید

طبیعت اثــر آرام بخــش دارد و می تواند 
اســترس را کاهش دهد  حتی اگر فقط از 
پنجره به بیرون نگاه می کنید. وقتی زمانی 
را در خارج از منزل مــی گذرانید، به مغز 
خود از جریان مداوم داده ها و محرک هایی 
که در طول روز دریافت می کند استراحت 
مــی دهید. این وضعیت بــه آن اجازه می 
دهــد تا توانایی تمرکز خــود را مجددا راه 
اندازی کند، بنابراین ممکن است احساس 
خلاقیت بیشــتری داشته باشید و بهتر می 

توانید مشکلات را حل کنید.
ë روال خود را کنار بگذارید

خوردن صبحانه یکسان هر روز یا رانندگی 
در همان مســیر تا محل کار، هیچ اشکالی 
ندارد. انســان ها مخلوق عادت هستند. اما 

برای مغز شما خوب اســت که سعی کند 
همه چیز را با هــم مخلوط کند. تغییر در 
روال هــر روزه، توانایی مغز شــما را برای 
یادگیــری اطلاعات جدید و نگه داشــتن 
آن ها افزایش می دهد. یک دســتور غذای 
جدید را امتحان کنید یا قسمت دیگری از 

شهر خود را کاوش کنید.
ë مهارت جدیدی یاد بگیرید

وقتــی یک مهارت یا موضوع جدید یاد می 
گیرید، مغز شما مسیرهای جدیدی را بین 
ســلول های متعدد خود ایجــاد می کند. 
ممکن است سعی کنید مهارت یا سرگرمی 
جدیدی را یاد بگیرید. اگر در ابتدا ســخت 
به نظر می رســد، تسلیم نشــوید. هر چه 
باشــد، برای  فعالیت جدیدتان ســخت تر 

مغزتان بهتر است.
ë روی یک چیز در یک زمان تمرکز کنید

فقط به این دلیل که مــی توانید همزمان 
پیامک ارسال کنید، تلویزیون تماشا کنید و 
شبکه های اجتماعی خود را بررسی کنید، 
به این معنی نیست که انجام همزمان چند 
فعالیت برای شــما خوب است. وقتی مغز 
شــما با چندین جریان اطلاعــات به طور 
همزمــان برخورد می کند، باید همه آن ها 

را غربال کند.

 این کار تمرکز، مدیریت حافظه و تغییر از 
یک چیز به چیز دیگر را برای شما دشوارتر 
می کند. بنابراین در هر زمانی توجه خود را 

تنها به یک فعالیت معطوف کنید.
ë مدیتیشن کنید

مدیتیشن می تواند به بهبود فشار خون بالا 
یا کلســترول بالا کمک کند )هر دوی این 
عارضه ها می توانند شــانس ابتلا به آلزایمر 
را در شــما افزایش دهند.( مطالعات نشان 
می دهد که مدیتیشــن می تواند تمرکز، 
حافظه و توانایی شــما در انتخاب کلمات، 
تقویت و تغییــر از یک فکر به فکر دیگر را 

آسان تر کند.
ë موسیقی گوش دهید

گوش دادن به موســیقی نه تنها می تواند 
به شما کمک کند تا هوشیارتر شوید، بلکه 
می تواند حافظه و خلق و خوی شما را نیز 

تقویت کند.
 یک دلیل برای این موضوع آن اســت که 
یک ارتباط ریاضی برای موسیقی و ارتباط 
یک نت بــا دیگری وجود دارد. مغز شــما 
باید برای درک این ســاختار کار کند. این 
وضعیت به ویژه برای موســیقی هایی که 

برای اولین بار می شنوید، صادق است.
ë ورزش کنید

ورزش کردن به همان اندازه که برای بدن 
شما مفید اســت، برای مغز شما نیز مفید 

است. 
ورزش مهارت های استدلال و تفکر شما را 
تقویت می کند، زیرا جریان خون را به مغز 
شــما افزایش می دهد. سعی کنید حداقل 

۳۰ دقیقه یک روز در میان ورزش کنید.
ë بخندید

استرس می تواند مغز شما را وادار به ترشح 
هورمونی به نام کورتیــزول کند که باعث 
می شــود نتوانید به وضوح فکــر کنید. با 
گذشت زمان، ســطوح بالای استرس می 
توانــد باعث ایجاد مشــکل در یادگیری و 
حافظه شما شــود. یک راه سرگرم کننده 
برای محافظــت از مغزتان این اســت که 
خوب بخندید. خندیدن می تواند ســطح 
کورتیزول را کاهش دهد و به سلامت مغز 

شما کمک کند.
ë به اندازه کافی بخوابید

اگر به انــدازه کافی نخوابید، حتی یک کار 
ساده می تواند تلاش ذهنی بیشتری نسبت 

به قبل نیاز داشته باشد. 
همچنین تمرکز کردن برای شــما بســیار 
سخت تر خواهد بود و ممکن است متوجه 
شــکاف هایی در حافظه کوتاه مدت خود 
شوید. برای شاداب ماندن، هر شب هفت تا 

۹ ساعت بخوابید.
ë مراقب آنچه می خورید باشید

هرچــه کالری بیشــتری دریافــت کنید، 
احتمال از دســت دادن حافظه بیشتر می 
 BMI شــود. دلیل آن مشخص نیست اما
(شــاخص توده بدنی( بیشتر در میانسالی 
با ســلامت ضعیف مغــز در مراحل بعدی 

زندگی مرتبط است. 
تغییرات کوچک، مانند تغییر از شیر کامل 
به بدون چربی، به کاهش کالری کمک می 

کند. پزشــک یا متخصص تغذیه می تواند 
به شما در تهیه برنامه غذایی که برای شما 

مناسب است، کمک کند.
ë مغز خود را تغذیه کنید

برخــی غذاهــا بــرای محافظــت از مغز 
شــما مفید هستند. اینها شــامل میوه ها، 
ســبزیجات، حبوبات، ماهــی و چربی های 
»خوب« مانند چربی های موجود در روغن 
زیتون اســت. یــک فنجان چــای یا قهوه 
روزانه نیز می تواند به بیدار شدن مغز شما 
کمک کنــد. اما مصرف غذاهــای فرآوری 

شده را کاهش دهید.
ë سیگار نکشید

بسیاری از مواد شیمیایی موجود در سیگار 
برای مغز شــما ســمی هســتند، بنابراین 
ممکن اســت از اینکه بدانید سیگار با زوال 
ذهنــی و زوال عقل مرتبط اســت، تعجب 
نکنید. همین امر در مورد دود دســت دوم 
)قرار گرفتن در معرض دود سیگار دیگران( 
نیز صدق می کند. با سایر اعضای خانواده 
خود نیــز در مورد ترک ســیگار صحبت 
کنید. اگر خانه و ماشین شما عاری از دود 

باشد، همه شما سالم تر خواهید ماند.
ë از قلب خود مراقبت کنید

اگر سلامت قلب شما ضعیف باشد، احتمالًا 
مشــکلات یادگیری و حافظه نیز خواهید 
داشــت. اضافه وزن و ورزش نکردن کافی 
مــی تواند رگ های خونی شــما را باریک 
کنــد. این وضعیت مقدار خونــی را که به 
مغز شــما جریان می یابد محدود می کند 
و شــریان های شــما ممکن اســت شروع 
به ســخت شــدن کنند. فشــار خون بالا 
بزرگترین علامت این است که سلامت مغز 
شما در خطر است. اگر فشار خون شما بالا 
است، با پزشک خود در مورد نحوه کنترل 

آن صحبت کنید.

تایید سقف قرارداد ۳۲۵ میلیاردی استقلال 

در اســتعلام کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال از سازمان لیگ درباره 
باشگاه استقلال، ســقف قرارداد ۳۲۵ میلیاردی آبی های پایتخت تأیید 
شد.  پرونده ابهامات مطرح شده در خصوص قراردادهای باشگاه استقلال 
همچنــان در کمیته انضباطی در حال رســیدگی اســت و در تازه ترین 
اتفاق ســعید مهری و محمدرضا خالدآبادی برای ارائه توضیحاتی درباره 
قرارداد خود پنجشــنبه هفته گذشته در جلسه کمیته انضباطی شرکت 
کردند. کمیته انضباطی در هفته های گذشته درباره سقف بودجه باشگاه 
اســتقلال از سازمان لیگ استعلام گرفته بود که هفته گذشته پاسخ این 
اســتعلام به این کمیته رسید. سازمان لیگ در پاسخ به کمیته انضباطی 
ســقف قرارداد 325 میلیاردی باشگاه استقلال را تأیید کرده است و در 
جلســه اخیر کمیته انضباطی پاسخ اســتعلام مورد بررسی قرار گرفت. 
شاکیان این پرونده اعتقاد داشتند آبی های پایتخت جزو نمایندگان ایران 
در آسیا محسوب نمی شوند و فقط مجوز هزینه 3٠٠ میلیاردی در فصل 
جاری را داشته اند که این موضوع با توجه به پاسخ سازمان لیگ رد شده 
است. نکته دیگر بررسی شده در کمیته انضباطی مربوط به رضایت نامه 9 
میلیاردی محمدرضا خالدآبادی است. باشگاه استقلال مدعی بود باشگاه 
هوادار 4 میلیارد از این مبلغ را بخشیده است. در جلسه اخیر خالدآبادی 
چک 4 میلیاردی که توسط باشــگاه هوادار به استقلال بازگردانده شده 
را به کمیته انضباطی ارائه کرد تا از این بابت نیز خطری اســتقلالی ها را 
تهدید نکند.کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال برای جمع بندی نهایی 
در خصوص پرونده باشگاه اســتقلال قرار است امروز )دوشنبه( تشکیل 
جلسه دهد و به احتمال بسیار زیاد در این جلسه رأی نهایی این پرونده 

صادر خواهد شد.

سردار آزمون مطرح ترین
 ستاره گروه C جام ملت های آسیا

ســایت خبری الجزیره قطر در گزارشی به ســتاره های تیم های حاضر 
در گروه C جام ملت های آســیا پرداخت و از سردار آزمون مهاجم تیم 
ملی فوتبال ایران نام برد.جام ملت های فوتبال آســیا از تاریخ ۲۲ دی و 
به میزبانی کشــور قطر برگزار می شــود و تیم ملی ایران در گروه C این 
رقابت هــا با تیم های ملی امارات متحده عربی، فلســطین و هنگ کنگ 
همگروه اســت. در همین رابطه ســایت خبری الجزیره قطر به بررسی 
ستاره های حاضر در تیم های گروه C پرداخته و از سردار آزمون مهاجم 
تیم ملی ایران نام برده اســت. سایت الجزیره قطر در مطلب خود آورده 
است: ســردار آزمون بازیکن ۲۸ ســاله تیم ملی ایران یکی از بازیکنان 
مســتعد به شمار می رود و ایرانی ها روی این بازیکن سرمایه گذاری های 
زیادی کرده اند. مهاجم ایرانی تیم فوتبال رم ایتالیا لقب »مســی ایرانی« 
را بــه یدک می کشــد زیرا او با حضور در زمین بــازی علاوه بر اینکه به 
روند گلزنی تیمش کمک می کنــد، با پاس هایی که برای هم تیمی های 
خود فراهم می کند آنها را نیز در موقعیت گلزنی قرار می دهد.ارزش این 
بازیکن در سایت ترانســفر مارکت ۱۲ میلیون یورو است و ژوزه مورنیو 
درباره آزمون گفته اســت: ســردار از آن دســته بازیکنانی است که من 

دوست دارم. او کیفیت استثنایی دارد و می تواند پیشرفت کند.
مهاجم ســابق تیم بایرلورکوزن، ۱۱ بازی برای رم انجام داده و در دیدار 

برابر لچه توانست برای تیم خود گلزنی کند.

چند راهکار حفظ تعادل قند خون

آگاه بــودن دربــاره تاثیر مــواد غذایی بر قند خون بــرای همه افراد به 
خصوص کسانی که از چاقی و دیابت رنج می برند، اهمیت زیادی دارد.

افت یا افزایش قندخون، هر دو خطرناک بوده و منجر به کاهش حساسیت 
به انسولین، نوسانات خلقی، استرس، سردرد و افسردگی می شوند.

این درحالی اســت که در پیش گرفتن شش عادت سالم، می تواند منجر 
به حفظ تعادل قندخون شــده و باعث بهبود ســلامت شما در طولانی 

مدت شود:
مصرف چربی های ســالم: مصرف چربی های سالم مانع افزایش قندخون 
می شــود. برای ثبات قندخون، شــما نیاز به مصرف چربی هایی از جمله 
روغن نارگیــل، دانه های چیا، آجیل، زرده تخم مــرغ، آووکادو و روغن 

زیتون دارید.
اجتناب از تحمل گرســنگی: وقتی وعده ها را جا می اندازید و معده برای 
مــدت طولانی خالی می مانــد، باعث افزایش تولیــد هورمون مرتبط با 
پرخوری یعنی "گرلین" می شــود. گرلین باعث می شود به طور ناخواسته 
به دنبال غذای بیشــتر باشید. سعی کنید فاصله بین وعده ها بیشتر از ۴ 
تا ۵ ســاعت نشود. حتی اگر از صبحانه متنفر هم هستید باز سعی کنید 
صبح ها چیزی میل کنید؛ مثلا ماســت، کره بــادام زمینی، چند قطعه 

سیب و یا شیر سویا.
مصرف پروتئین: پروتئین ها نیز مانند چربی جذب قند را در خون کاهش 
می دهند. اگر از یک خوراکی شیرین مانند یک عدد سیب لذت می برید، 
ســعی کنید به طور هوشــمندانه آن را با پروتئینی مانند ماست یونانی 
ترکیب کنید. این ترکیب ساده می تواند منجر به پایداری قندخون شود.
لذت بردن از میوه ها: میوه ها منبع عالی از کربوهیدرات ها هستند. مصرف 
کربوهیدرات هــای پیچیده موجود در ســیب زمینی شــیرین و مصرف 
میوه های غنی از فیبر برای بهبود فرایند هضم و بهبود ســطح قندخون 

مفید است.
بهبود کیفیت خواب: تعادل قندخون و حفظ وزن در محدوده سالم، فقط 
منوط به رژیم غذایی نیســت. مطالعات نشــان داده اند که خواب ضعیف 

می تواند خطر ابتلا به دیابت و چاقی را افزایش دهد. 
کاهش کیفیت خواب حساســیت به انســولین را کاهش می دهد. برای 
بهبود تعادل قندخون ســعی کنید ۷ تا ۹ ســاعت خواب شبانه را تجربه 

کنید.
ورزش کافی: بنابر اعلام دفتر آموزش و ارتقای ســلامت وزارت بهداشت، 
مطالعات نشــان می  دهد که استراحت و عدم فعالیت برای مدت حداقل 
۷ روز ســبب اختلال در متابولیســم قندخون می شــود. ورزش باید در 
توانبخشی بیماران دیابتی برای کاهش میزان قندخون مورد استفاده قرار 
گیرد. ورزش نیاز به انســولین را در بیماران وابســته به انسولین کاهش 

می دهد. ورزش منظم در بیماران دیابتی اساس درمان است.

کوتاه از ورزش

سلامتکوتاه از سلامت

کمیته ملی پارالمپیک و تکرار تصمیم اشتباه 

»سهمیهدارها«درخطرحذف

چگونه ذهن را جوان نگه داریم؟
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 چگونه شبکه برق کشور 
در مقابل سرقت حفاظت می شود؟

 بر اســاس گزارش وزارت نیرو، نزدیک به ۱۳۵ هزار کیلومتر شبکه و کابل 
مسی برق در کشور وجود دارد که در معرض انواع آسیب ها از جمله سرقت 
قــرار دارند و با تبدیل آنها به کابل خود نگهدار میزان آســیب ها به شــدت 

کاهش خواهد یافت. 
به دنبال افزایش قیمت جهانی مس، پدیده ســرقت کابل های مسی شبکه 
در سراســر کشور افزایش یافته است و در پی آن زیان هنگفت به شبکه های 

توزیع وارد می شود.
جایگزین کــردن این ســیم ها با کابل های خود نگه دار، یکــی از برنامه های 
اساسی بخش توزیع برق است که نقش مهمی در کاهش تلفات، جلوگیری 

از انشعاب های غیرمجاز و بهینه سازی و نوسازی شبکه دارد.
کابل هــای خود نگه دار که هادی آن از جنس آلومینیوم اســت و امروزه در 
شبکه های فشار ضعیف بخش توزیع جایگزین سیم مسی شده است، کمتر 
مورد توجه سارقان است. اما سیم های مسی بدون عایق بلافاصله ذوب و به 

شمش و کالای دیگر تبدیل می شود.
بر این  اســاس، از ابتدای اجرای طرح جایگزینی ســیم مسی به کابل خود 
نگه دار تاکنون، بیش از ۶۰ درصد از شبکه فشار ضعیف به کابل خود نگه دار 
تبدیل شده و تاکنون در شــرکت های توزیع برق لرستان، مشهد، خراسان 
شــمالی، تهران بزرگ، شــیراز و فارس ۱۰۰ درصد این طرح اجرایی شده 
است. همچنین در کردستان، البرز، اهواز و استان تهران بیش از ۹۵ درصد 
پیشرفت داشته، البته شرکت توزیع کردستان نزدیک به ۹۸ درصد پیشرفت 

پروژه داشته و تا آخر امسال به ۱۰۰ درصد می رسد.
از ســوی دیگر نزدیک به ۱۳۵ هزار کیلومتر شــبکه مســی وجود دارد که 
منتظر تبدیل به کابل خود نگهدار است. ۷۰ هزار میلیارد ریال برای تبدیل 
شــبکه مســی موجود به خود نگه دار برآورد هزینه شده است و با توجه  به 

منابع در اختیار، بحث تبدیل و اصلاح شبکه در دستور کار قرار دارد.
گرچه ایجاد شــبکه زمینی برق از لحاظ فنی بسیار ایده آل است، اما هزینه 
اجرا و موانع موجود بر سر راه آن باعث می شود که کمتر عملیاتی و اجرایی 
شود. با این حال بخش عمده شبکه فشارضعیف تهران بزرگ، زمینی است و 
دردســرهای کمتری دارد، زیرا عمر این شبکه ها بیشتر و فرسودگی آن نیز 

کمتر است و کارایی بهتری هم دارند.
در عین  حال برای شــهرهای جدیدی که در حال ساخت هستند، چنانچه 
تونل انرژی برای آن تامین شود، امکان زیرزمینی کردن خطوط برق وجود 
دارد. جایگزینی و اصلاح شــبکه فرســوده با حفظ محیط زیست هماهنگی 
بیشــتری داشــته و کاهش تلفات غیرفنی، کاهــش برق دزدی ها، کاهش 
خســارات و خاموشی های ناشی از سرقت سیم های مسی، توسعه اشتغال و 
افزایش ایمنی شبکه برق در حوادث طبیعی و برخورد اجسام، از مزایای این 
طرح اســت. پروژه های تعویض سیم مسی به کابل خود نگه دار نخستین بار 
در ســال ۱۳۸۹ کلید خورد و تاکنون بیش از بیش از ۶۰ درصد از شــبکه 

فشار ضعیف به کابل خود نگه دار تبدیل شده است.

چرا بنزین نباید گران شود؟ 
مدیر عامل پیشــین شــرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی گفت: 
افزایش پلکانی قیمت  بنزین باید در برنامه ســوم توســعه اجرا می شــد اما 
مجلس هفتم آن را ملغی کرد، در صورتی که اگر آن برنامه اجرا می شــد به 
نقاط خوبی در مورد مصرف بنزین می رسیدیم. عباس کاظمی ، درباره لزوم 
اجرای افزایش پلکانی قیمت بنزین اظهار داشــت: به نظر بنده در خصوص 
حامل های انرژی و افزایش پلکانی قیمت ها باید برنامه ســوم توســعه اجرا 
می شــد اما مجلس هفتم آن را ملغی کرد، در صورتی که اگر آن برنامه اجرا 
می شــد به نقاط خوبی در مورد مصرف بنزین می رســیدیم اما اکنون حتی 
اگر اجرا شــود تاثیری در روند مصرف نخواهد داشــت. وی افزود: افزایش 
قیمــت بنزین تنها تاثیری که دارد تورم را بالا می برد و دولت درآمد حاصل 
از آن را در هزینه جاری به مصرف می رســاند و سرمایه گذاری نخواهد کرد. 
در نتیجــه هیچ اتفاقی نمی افتد، ضمن اینکه تورم را بالا می برد. مدیر عامل 
پیشــین شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی تاکید کرد: بنده در 
شــرایط کنونی با افزایش قیمت پلکانی موافق نیســتم ولی اگر برنامه سوم 
در ۲۰ ســال گذشته اجرا می شــد اکنون به نتایج خوبی دست پیدا کرده 
بودیم، در شــرایط حاضر اجرای این برنامه تاثیر منفی دارد. وی خاطرنشان 
کرد: آنچه اکنون باید انجام داد اینکه روی بحث بهینه ســازی و خودروهای 
کم مصرف کار کنند و سوخت را متنوع کنند چون در حال حاضر ما ظرفیت 
اســتفاده از سوخت ســی ان جی و ال پی جی را داریم و یا اینکه نفت گاز در 
خودروهای ســواری مصرف شود، افزایش قیمت بنزین الزاما کاهش مصرف 
را بدنبال نخواهد داشت. وی یادآور شد: هم اکنون اگر سی ان جی رایگان هم 
شــود بازهم مردم بنزین مصرف می کنند، بنابراین راهکار اینکه باید ناوگان 
ریلی تقویت شــود، مسافر و بار به جای جاده؛ از مسیر ریل تردد کنند، باید 
ســوخت متنوع شــود، خودروهای برقی را وارد چرخه حمل و نقل کنند، 
موتور خودروها را به ســمت کم مصرف تنظیم و تولید کنند. به عبارت دیگر 
سیاســت غیرقیمتی از قیمتی موثر و کاراتر است ضمن اینک در جامعه هم 
ایجاد اشتفال می کند و این تاثیر غیرتورمی دارد، وقتی پول در جامعه زیاد 
شــود فقط تورم بالا می رود و هیــچ تاثیری در کاهش مصرف ندارد، نتیجه 
اینکه سیاست غیرقیمتی در حمل و نقل باید دنبال شود زیرا تاثیر بیشتری 
دارد.کاظمی یادآور شــد: اگر ۲۰ ســال پیش به صورت پلکانی قیمت ها را 
افزایــش می دادند، منطقی بود؛ اقتصاد خــود را تنظیم می کرد اما با وضع 
امروز اقتصاد، رکود و تورم افزایش قیمت فرآورده و حامل های انرژی تاثیری 
در کاهش مصرف ندارد و تنها تورم را بالا می برد زیرا یکباره چند صد همت 
پول وارد جامعه می شود که تورم را بالا می برد و مصرف را هم هیچ تغییری 
نمی دهد. وی با اشاره به واقعی سازی قیمت بنزین گفت: قیمت واقعی بنزین 
در کشــور ما بسیار بالا اســت اما نمی توان این کار را انجام داد، زیرا امکان 
آن وجود ندارد چراکه قیمت واقعی بنزین در شرایط اقتصادی واقعی است 
یک شبه نمی توان این شرایط را تغییر داد و منطق هم ندارد که فعلا قیمت 
را اصلاح کنیم چراکه نتیجه آن کاهش مصرف نخواهد بود، باید سیاســت 

غیرقیمتی را به طور مستمر دنبال کنیم تا تاثیر داشته باشد. 

نفت و انرژی

مدیرعامل شــرکت پایانه های نفتی ایران گفت: روزانه ۳۲ هزار 
بشــکه میعانات گازی از پایانه پارس جنوبــی بارگیری و صادر 

می شود. 
"عباس غریبی" روز یکشنبه در بازدید از پایانه گازی پارس جنوبی 
اظهار کرد: پیش از این ۳۰ هزار بشــکه در روز بارگیری و صادر 
می شــد که دلیل این افزایــش بارگیری میعانــات گازی، در 
ســرویس قرار گرفتن تجهیزات خارج از سرویس، برنامه ریزی 
مدون و اصولی برای اســتفاده بهینه و تلاش مســتمر کارکنان 

پایانه میعانات گازی پارس جنوبی است.
وی افزود: پیش از این بارگیری با اســتفاده از پمپ هایی انجام 
می شد که به شکل دستی فعالیت می کردند که در برنامه ریزی 
انجام شــده این پمپ ها به هوشمند و الکترونیک تغییر ماهیت 

و کارکرد شده اند.
مدیرعامل شــرکت پایانه هــای نفتی ایران تصریــح کرد: برای 
کارکرد هوشمند و خودکار این پمپ ها، طراحی و ساخت کارت 
کنترلی الکتروپمپ توســط متخصصین پایانــه میعانات گازی 

پارس جنوبی در دستور کار قرار گرفت.
غریبی با اعلام مزایای این کارت ها از جمله صرفه جویی، ایمنی 
و کاهش فرســودگی عمر الکتروپمپ ها، بیان کرد: با استفاده از 
این کارت ها و هوشمندســازی پمپ ها، میعانات گازی با ایمنی 
مطمئن تــری از مخازن به ســمت بازوهــای بارگیری که محل 

استقرار تانکرهای حمل سوخت هستند، منتقل می شوند.
مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران گفت: با وجود در دسترس 
بودن کارت های خارجی برای هوشمندســازی الکتروپمپ ها، بر 
استفاده از توان و ظرفیت مهندسین و متخصصین داخلی تاکید 

و اجرایی شد.

بر اساس بخش اول لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل کشور 
منابــع حاصل از فروش نفــت، گاز و فرآورده های 
نفتی در ســال آینده نسبت به ســال جاری ۳.۵ 

درصد کاهش خواهد داشت.
بر اســاس مصوب نمایندگان مجلــس در بخش 
اول لایحــه بودجه ســال آینده که شــامل منابع 
درآمدی دولت اســت، منابع حاصل از نفت، گاز و 
فرآورده های نفتی در سال آینده ۵۸۲ هزار میلیارد 
تومان برآورد شده است که نسبت به رقم مشابه در 
قانون بودجه سال جاری ۳.۵ درصد کاهش خواهد 

داشت.
همچنیــن منابع حاصل از فروش و واگذاری اموال 
منقــول و غیرمنقول و ســایر ردیف ها ۶۱.۸ هزار 
میلیارد تومان در نظر گرفته شده است که نسبت 
به رقم مشابه قانون بودجه سال جاری ۵۱.۹ درصد 

کاهش داشته است و این کاهش دلیلی بر این گفته 
است که معاون سازمان برنامه و بودجه اعلام کرده 
ارقام لایحه بودجه واقعی تر شده و از بیش برآوردی 
پرهیز شده است که درواقع عمده این رقم مربوط 
به طرح مولدســازی دارایی های دولت اســت که 
با توجه به عملکرد ســال جاری، ســال آینده رقم 
برآورد از کاهش حدود ۵۲ درصدی برخوردار شده 

است.
همچنین بر اســاس بخش اول لایحه بودجه جمع 
واگذاری دارایی های سرمایه ای در سال آینده ۶۴۴ 
هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شــده است که 
نســبت به رقم مشابه بودجه امســال ۱۲ درصد 
کاهش دارد و خالص دارایی های سرمایه ای دولت 
در سال آینده ۲۶۹ هزار میلیارد تومان پیش بینی 
شده اســت که نسبت به رقم مشــابه سال جاری 

۲۴.۵ درصد کاهش خواهد داشت.
در بخش دیگری منابع حاصل از فروش و واگذاری 
اوراق مالی اســلامی برای سال آینده ۲۵۴.۶ هزار 
میلیارد تومان پیش بینی شــده است که نسبت به 
رقم مشابه امسال از رشــدی معادل ۳۶.۱ درصد 

برخوردار است. 
منابع حاصل از واگذاری شــرکت های دولتی ۶۰ 
هزار میلیارد تومان پیش بینی شده است که نسبت 
به رقم مشابه امســال ۴۳.۴ درصد کاهش خواهد 

داشت.
جمع واگــذاری دارایی های مالی در ســال آینده 
۳۱۹ هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده اســت 
که نسبت به رقم مشــابه امسال ۷.۸ درصد رشد 
خواهد داشــت و خالص دارایی های مالی در سال 
آینده ۳۵ هزار و ۸۷۷ میلیــارد تومان پیش بینی 

شده است که نســبت به سال جاری ۶۳.۲ درصد 
کاهش خواهد داشت.

صادرات روزانه ۳۲ هزار بشکه 
میعانات گازی از پایانه پارس جنوبی

معاون صنایع و انرژی ســتاد مدیریت حمل و 
نقل و سوخت کشور درباره جزئیات طرح عدم 
تخصیص سهمیه ســوخت به خودروهای فاقد 
بیمه نامه شخص ثالث گفت: طی ماه جاری این 
طرح برای تاکسی ها اجرایی می شود و بعد از آن 
نوبت به خودروهــای خاص همچون وانت بارها، 

تاکسی های اینترنتی و... خواهد رسید.

ســیدکاظم عزیزی ، با اشــاره به قانون بیمه اجباری 
خسارات وارد شده به شخص ثالث، اظهار کرد: مجلس 
شورای اسلامی در ســال ۱۳۹۵ مصوب کرد که همه 
خودروها ملزم به دریافت بیمه نامه شــخص ثالث می 

باشند.
وی تاکیــد کرد: طبق ماده ۴۵ این قانون ارائه هرگونه 
خدمات به وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه و رفع توقیف از 
آن ها توســط راهنمایی و رانندگی، دفاتر اسناد رسمی 
و ســازمان ها و نهادهای مرتبط با امر حمل و نقل از 
قبیل تعویض پلاک وسایل نقلیه، تنظیم اسناد رسمی 
معامــلات وســایل مذکور ممنوع اســت و عدم انجام 
تکلیف فوق حســب مورد تخلــف اداری و یا انتظامی 

محسوب می شود.
معــاون صنایع و انرژی ســتاد مدیریت حمل و نقل و 
سوخت کشــور با بیان اینکه عدم دارابودن بیمه نامه 
تخلف است، گفت: حتی اگر ماده ۴۸ قانون نیز وجود 
نداشــت ماده ۴۵ قانون بیمه شخص ثالث نیز گویای 
این امر بــود که نباید به این خودروها ســوخت داده 
شــود ولیکن به دلیل اهمیت خاص موضوع سوخت، 
قانونگذار ماده جداگانه ای را به این امر اختصاص داد.

عزیزی با اشــاره به جزئیات ماده ۴۸ این قانون، گفت: 
ســتاد مدیریت حمل ونقل و ســوخت مکلف است از 
صدور هرگونه کارت و تخصیص اولیه سهمیه یا ادامه 
آن بــرای وســایل نقلیه فاقد بیمه نامه شــخص ثالث 
جلوگیــری به عمل آورد، در تبصره این ماده نیز آمده 
است که بیمه مرکزی و فراجا مکلفند اطلاعات مربوط 
به وســائل نقلیه مذکور را به صورت برخط در اختیار 

ستاد مدیریت حمل ونقل سوخت قرار دهند.

ë  شناسایی ۵۰ هزار خودرو گازوئیل سوز فاقد بیمه
نامه

وی با تاکید بر اینکه در راستای اجرای این ماده قانونی، 
جلسات متعددی در قالب کارگروه هماهنگی و پیگیری 
ماده ۴۸ قانون بیمه شــخص ثالث و کمیته های فنی 
و تخصصی برگزار شد، نمایندگان دستگاه های مربوطه 
همچون بیمه مرکزی، شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی، صندوق تامین خســارات بدنــی و پلیس راهور 
فراجا در این جلســات حضور داشــتند. معاون صنایع 
و انرژی ســتاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور 
با بیان اینکه فاز اول اجرای این طرح را با خودروهای 
گازوئیل ســوز و به صورت پایلوت آغــاز کردیم، اظهار 
کرد: کل ناوگان گازوئیل ســوز ۹۰۰ هزار خودرو است 
و با اقداماتی که صورت گرفت توانســتیم ارتباط بین 
خودرو، بیمه نامه و کارت سوخت برقرار کنیم تا دقیقا 
کارت ســوخت خودروی هدف مورد اعمال قانون قرار 
گیرد. عزیزی با بیان اینکه با شناسایی و احصاء دقیق 
اطلاعات در آغاز اجرایی شدن طرح، بیش از ۵۰ هزار 

خودرو فاقد بیمه نامه شخص ثالث شناسایی شد گفت: 
این طرح در سه گام تعریف شد، در تیرماه خودروهایی 
که بیش از یک سال از انقضای بیمه نامه آن ها گذشته 
بود مشمول این طرح شدند و وارد لیست هشدار شدند، 
در ایــن گام بیش از ۲۰ هزار خودرو مورد اعمال ماده 
۴۸ قانون بیمه شــخص ثالث قرار گرفتند. وی با بیان 
اینکه یک ماه به این خودروها فرصت داده شد و زمانی 
که کارت سوخت را وارد نازل می کردند علامت هشدار 
بیمه برای آن ها نمایان می شــد، افزود: شــرایط را به 
گونه ای فراهم کردیم که اگر شخص فرآیند اخذ بیمه 
نامه شــخص ثالث را انجام داد کارت سوخت از لیست 
خاکستری خارج و تخصیص سوخت برای آن به روال 
عــادی برگردد.معاون صنایع و انرژی ســتاد مدیریت 
حمل و نقل و ســوخت کشــور گفت: در گام دوم که 
شهریورماه اجرا شــد برای حدود ۲۰ هزار خودرو که 
بیش از پنج ماه از انقضای بیمه نامه آن ها گذاشته بود 
اجرا شــد و در آبان ماه نیز مابقی خودروهای گازوئیل 
سوز بدون بیمه وارد لیست هشدار و سپس وارد لیست 
خاکستری شــدند، منظور از لیست خاکستری همان 

غیرفعال شــدن موقت کارت سوخت و عدم تخصیص 
سهمیه سوخت است.

ë  ۲۰ هزار خودرو اقدام به دریافت بیمه نامه شــخص
ثالث کردند

عزیــزی با بیان اینکه این طرح موجب شــد که بیش 
از ۲۰ هزار خــودرو اقدام به مراجعــه جهت دریافت 
بیمه نامه شــخص ثالث کنند، گفت: همچنان ۳۰ هزار 
خودرو اقدام به اخذ بیمه نامه نکرده اند که به دنبال آن 
روزانه دو میلیون لیتر در مصرف نفت گاز صرفه جویی 
شــد، گفت: اگر یــک دلار را به عنــوان قیمت واقعی 
نفت گاز درنظــر بگیریم معادل دو میلیون دلار در روز 
می شــود که رقم قابل توجهی است. وی با بیان اینکه 
ارتقاء ســطح انضباط و امنیــت در حوزه حمل و نقل 
ســنگین از دیگر منافع اجرای این طرح بوده اســت، 
گفت: پس از اجرای موفق ماده ۴۸ قانون بیمه شخص 
ثالث در بخش ناوگان گازوئیل سوز، برنامه ریزی برای 
اجرای این قانون در بخش خودروهای بنزین ســوز، از 
حدود یک ماه پیش آغاز شــده و قرار شده است این 
طرح ابتدا در حوزه خودروهای عمومی بنزینی اجرایی 

شود.

ë  /خودروهای بنزین ســوز نیز وارد طرح شــدند
اولویت با تاکسی ها

معــاون صنایع و انرژی ســتاد مدیریت حمل و نقل و 
سوخت کشور افزود: بر اساس برنامه ریزی های صورت 
گرفته که ابتدا ناوگان تاکســیرانی کشــور و ســپس 
وانت بارها، تاکسی های اینترنتی و.. مورد اعمال قانون 
قرار خواهند گرفت و در ادامه خودروهای شــخصی و 
موتورسیکلت ها نیز مشمول اجرای این طرح خواهند 
شــد. به گفته عزیزی قرار اســت طی ماه جاری این 
طرح برای تاکســی ها وارد فاز عملیاتی شود البته در 
مرحله اول اطلاع رســانی به صورت پیامکی از ســوی 
دستگاههای متولی ازجمله اتحادیه تاکسیرانی صورت 
خواهــد پذیرفت و در صورت عــدم تمدید بیمه نامه، 
خودروی مربوطه، مشمول قطع سهمیه سوخت خواهد 

شد.

خبر

کاهش ۳.۵ درصدی منابع حاصل از فروش  فرآورده های نفتی 

حل جدول شماره 531

افقی:

1 - کار نسنجیده
2 - به چیزی پیوستن

بــاب  الــف،  کلاه  دریــا،  آب  آمــدن  بــالا   -  3
روزگردش کودکانه

4 - بی نیازمرزبان
5 - شــاگرد مغازهســطح، چهــره، مایه پیشــرفت 

بعضی ها
6 - بــی آن فطیــر اســت، مقابــل جامــداز قاریــان 

قرآن

7 - سو وارونه آگاهی، خبر
8 - خرده سنگ، سنگریزه گنجه لباس

9 - به طور ناگهانی، به یكبارهیازده، دو یار هم 
قد

10 - از مواد افیونی
11 - خواب کودکانه

عمودی:

1 - دارای عزم و اراده
2 - خیر

3 - اقیانوس همگی، بز نر، کچل
مارالچــروك  چشــم،  زیبــا  پــای  گریــز  غــزال،   -  4

پوست، چین و چروك پوست
5 - کجاست؟پریشان

6 - نوعی ماهی فرآوری شدهدرختچه آپارتمانی
7 - یادآورتخم مرغ فرنگی، گندم

8 - کشور فراعنه، سر حد بین دو زمینمیان
9 - پهلوانمالش دادن

10 - قاضی اموات هندوها
11 - جمع سعید
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معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و نقل و سوختتشریح کرد:

جزئیات طرح عدم تخصیص سهمیه سوخت
 به خودروهای فاقد بیمه
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بهترین نرم افزار های آنتی ویروس رایگان
در حــال حاضر و در حالی که برخی از نرم افزار های آنتی ویروس هزینه 

دارند، گزینه های رایگان زیادی با ویژگی های عالی نیز وجود دارند.
اگر قبلًا به دنبال بهترین نرم افزار آنتی ویروس بودید، باید برای حفاظت و 
امنیت واقعی هزینه می کردید و مسلم است که هر نرم افزار آنتی ویروس 
رایگان فاقد برخی ویژگی های مهم مانند محافظت در برابر کلاهبرداری 
یا مســدود کردن لینک ها است؛ اما در حال حاضر و در حالی که برخی 
از نرم افزار های آنتی ویروس هزینه دارنــد، گزینه های رایگان زیادی با 

ویژگی های عالی نیز وجود دارند.
AVG ۱ آنتی ویروس رایگان

اولین مزیت آنتــی ویروس رایگان AVG این اســت که دارای دامنه 
بســیار گسترده ای اســت. این نرم افزار نه تنها ویروس ها و بدافزار ها را 
اسکن می کند، بلکه به مسدود کردن لینک های مشکوک، جلوگیری از 
دانلود ها و استفاده از ایمیل های حاوی پیوست های مشکوک نیز کمک 
می کند که ایــن قابلیت ها برنامه را به انتخاب بهتــری برای کاربران با 

بودجه محدود تبدیل می کند.
مزیت دوم، ارتباط AVG با پلتفرم های گوگل است، به گونه ای که یکی 
از بهترین دانلود ها را برای اندروید دارد. با استفاده از برنامه اندروید آن، 
می توانید کار هایی مانند اسکن و حذف بدافزار ها و اسکن شبکه وای فای 

مورد استفاده خود را انجام دهید.
برنامه اندروید این آنتی ویروس همچنین دارای یک ســپر وب است که 
به شما در مورد وب سایت های حاوی بدافزار هشدار می دهد و همچنین 
می توانید از این برنامه برای بررسی سرعت Wi-Fi خود استفاده کنید.

۲ آنتی ویروس رایگان Malwarebytes برای مقابله با بدافزار ها
 آنتی ویروس Malwarebytes جزء بهترین و جامع ترین نرم افزار های 
حذف ویروس اســت که اغلــب آن را به یکی از اولیــن منابعی تبدیل 
می کند که آژانس های فناوری و گروه های پشــتیبانی به طور یکسان به 

آن مراجعه می کنند.
تنها نکته ای که در مورد نســخه رایگان Malwarebytes وجود دارد 
این اســت که این ابزار بیشــتر یک ابزار اصلاحی است تا این یک سپر 
محافظ زنده  باشــد، به گونه ای که هر چیزی را که قبلًا آلوده شــده به 
طور موثر پیدا و حذف می کند، اما از ویروسی شدن جلوگیری نمی کند. 

 Avast ۳ آنتی ویروس رایگان
از نظر حفاظت اولیــه، Avast یکی از بهترین برنامه های آنتی ویروس 
موجود اســت. با Avast می توانید انتظار آنتی ویروسی را داشته باشید 
که می تواند انواع تهدیدات از جمله ویروس ها، باج افزار ها و فیشینگ را 

پیدا کرده و آن ها را مسدود کند.
دو ویژگی دیگر آن یعنی بازرسی شبکه و اسکن هوشمند نیز می توانند 
به شــما کمک کنند تا نقایص امنیتی خود را کشف کنید و بدانید برای 
محافظت از خود چه چیزی را باید برطرف کنید. این نرم افزار همچنین 
دارای یک حالت بی صدا است که به طور کامل هشدار ها و پاپ آپ های 

Avast را خاموش می کند.

بر طبق قدیمی ترین نقشه موجود رشت که در 
دوره ناصری کشیده شــده، شهر رشت هفت 
محله به نام های زیر داشت؛ استادسرا، زاهدان، 
خمیران زاهدان، کیاب، خمیران کیاب، صیقان 

و بازار.

برخی از محلات قدیمی همچون؛ پیرسرا، ساغریسازان، 
دباغیان، رودبارتان و سرچشــمه، چله خانه، صندوق 
عدالــت و... در دل همان هفت محله قرار داشــت. به 
عنوان نمونه، محله ساغریســازان، جزء محله زاهدان 

بوده است.
»محله زاهدان، از قدیمی ترین محله های شــهر رشت 
است که قبل از دوران صفوی در حال شکل گیری بوده 
و در دوران صفویه به دلیل گســترش شــهر از سمت 
جنــوب، این محله نیز در همان جهت رشــد کرده و 

ساختار منسجم تری به خود گرفته است.
در ســفرنامه »ملگونف« از محله زاهدان نام برده شده 
و متعلقات آن به شــرح زیر آمده اســت: محله بادی 
الله، ساغریسازان، سوخته تکیه، زوری جا، صومابجار و 
همچنین ذکر شدده که بنای قونسولگری روس نیز در 

این محله است.«)نک، خانه های تاریخی گیلان(.
 در قدیمی ترین نقشــه رشــت، »محله زاهدان« ۱۲ 
ناحیه داشت و گذر بادی الله از جمله محله های زاهدان 
بود. اکثر نواحی این محله، بقعه و مسجد و مدرسه ای 
داشتند. در گذر بادی الله ســه مسجد تاریخی و یک 
حوزه علمیه قدیمی داریم. در ابتدای ورودی بادی الله، 
مسجد سفیدرنگی اســت که به نام مسجد بادی الله 
شهرت دارد. در واقع »مسجد بادی الله« یکی از مساجد 
محله زاهدان و یکی از مساجد تاریخی رشت است که 

در فهرست آثار ملی ثبت شده است.
 دهه ۴۰ و با احداث دو خیابان انقلاب و مطهری چهره 
گذشته محله حاجی آباد و بادی الله تغییر می کند و با 
احداث خیابان مطهری بخشی از حیاط مسجد بادی الله 
از بین می رود. با این وجود معماری و رنگ ســفید و 
سیمان بری های مسجد بادی الله و مناره کم ارتفاع آن، 

برای هر بیننده ای جذابیت دارد.
به گفته اهالی، بنیانگذار این مسجد، مرحوم »بدیع الله« 
اســت و قبر او نیز در قسمت شمالی شبستان مسجد 
قرار دارد و نام این مسجد برگرفته از نام بنیانگذار و بانی 
آن است. ظاهرا بعدها تحت تأثیر گویش محلی ساکنان 

شمال کشور، بدیع الله به بادی الله معروف می شود.
بر روی صندوقچــه ای که بر روی قبر مرحوم بدیع الله 
قرار گرفته این عبارت به چشم می خورد: »احداث این 
مسجد ۱۳۴۴ قمری« که با استناد به تاریخ درج شده 
بر روی این صندوق قدمت این بنا را می توان به اوایل 
دوره پهلوی نسبت داد. معماری این بنا و رنگ سفید 

آن هم تداعی کننده بناهای میدان شهرداری است.«
  البته شادروان »فریدون نوزاد« در یادداشت های خود 

در مورد تاریخچه محلات اشاره دارد که این محله در 
اصل »وادی الله« بــوده و  واژه »وادی« یا محلِ گذر، 

بعدها تبدیل به بادی الله شده  است.
  دکتر منوچهر ستوده که دهه ۴۰ از سوی دولت مامور 
بررســی و ثبت بناهای تاریخی کرانه دریای کاسپین 
می شود از مســجد بادی الله دیدن کرده و درباره این 
مسجد قدیمی می نویسد: »مسجد بدیع الله )بادی الله( 
در محله بدیع الله قرار دارد. صحن مسجد فعلی دارای 
دو قسمت اصلی است: قسمت بزرگ، زیر گنبد مدوری 
اســت و قسمت دیگر با سه ستون بزرگ که در پایین 
هشــت ضلعی و در وســط مدور و در بالا چهارضلعی 
هستند، جدا می شود. غرفه زنانه، بالاخانه مانند متکی 
بر این ستون هاست. محراب مسجد گچبری و کلمات 
زیر با خط نسخ بدی بر محراب گچبری شده است: یا 
الله، یا الله، یا قاضی الحاجات، یا کریم، یا رحیم و سوره 

»انا انزلنا« تا » حتی مطلع الفجر«.
  البته گچبری هایی که دکتر ستوده در دهه ۴۰ دیده 
بــود، هم اینک از بین رفته اســت و جای آن محرابی 
سنگی قرار گرفته اســت. دکتر ستوده همچنین می 
نویسد: »در ضلع غربی، مدخل غرفه زنانه و پنج پنجره 
نورگیر اســت. در ضلع شمالی دو پنجره بزرگ تا زیر 
ســقف و در ورودی اســت که از کفش کن به صحن 
مسجد می روند. بالای کفش کن اتاق خادم است. در 
ازاره داخلی مســجد چهار ردیف کاشی منقش آبی و 
سفید به ارتفاع ۶۵ سانتی متر از کف و در پایه فیلپاها، 
سه ردیف کاشی به ارتفاع نیم متر چسبانده اند. سقف 
سرسرا مسجد لمبه کوبی خط دار و بام گنبد و مسجد 
حلب ســر است.«  این محقق تصویری از مسجد ارائه 
داده که در آن چند پاره ستون های سنگی لاچ لنگری 
مارپیچ )نوعی کنده کاری  بر ستون های چوبی گرد که 
به شــکل مارپیچ است( جلو مسجد افتاده است. برای 
ستوده معلوم نشد که این ستون های سنگی چیست، 
ولی محمود نیکویه، نویسنده کتاب »رشت شهر باران« 
می نویسد که این ستون ها باقی مانده بخشی از حیاط 
و حوض سنگی مسجد بوده که در زمان تعریض خیابان 

مطهری در گوشه خیابان باقی مانده است.
 هرچند باقی مانده ســنگ های فوق در ورودی گذر 
بادی الله در سال های اخیر و با ایجاد اصلاح هندسی 

ورودی بادی الله  از بین می رود.
»مریــم عبدالهی«، کارشــناس اداره میراث فرهنگی 
گیلان که پلان و گزارش ویژگی های این مســجد را 
برای ثبت در میراث فرهنگی آماده کرده است درباره 
بنای این مسجد می نویسد: »مسجد دارای پلاک ثبتی 
به شماره ۳۳۹۰ است. نقوش تزیینی دور حلبی دامنه 
شیروانی سقف و ســقف، لمبه کوبی که در اصطلاع 
معماری سنتی به آن واشان کشی می گفتند؛ از ویژگی 

های این اثر است.
 تــا پیش از ثبت اثر، هیچ ســابقه پژوهشــی اعم از 

شناسایی، بررسی و گمانه زنی تاریخی در مورد این اثر 
صورت نگرفته است و در حال حاضر نیز این بنا وقفی و 

در اختیار اداره کل اوقاف و امور خیریه است.«
 عبدالهی در مورد مشــخصات بــارز این اثر معماری 
مذهبی خاطر نشــان می سازد: »صحن مسجد فعلی 
دارای دو قسمت اصلی است: قسمت بزرگ، زیر گنبد 
مدوری است و قســمت دیگر با سه ستون بزرگ که 
در پائین هشت ضلعی و در وسط مدور و در بالا چهار 
ضلعی هستند، جدا می شوند. محراب مسجد در گذشته 

گچبری بوده که متأسفانه امروزه اثری از آن نیست.
 دیوارهای مســجد از نوع باربــر و با آجرهایی به ابعاد 
۵×۲۰×۲۰ ســانتی متر است. ملات اســتفاده شده 
در دیوارها ملات گچ و خاک اســت. ضخامت دیوارها 
در قســمت های مختلف مسجد، متفاوت و در جبهه 
شمالی به بیشترین مقدار خود به قطر ۴۰.۱ متر رسیده 
است. چوب های به کار رفته در کل بنا و همچنین سازه 
آن از نوع نراد روســی اســت و هیچگونه تیرآهن در 

ساخت آن بکار نرفته است.
در دور تا دور مســجد پنجره هــای چوبی قدیمی با 
قوس هلالی به چشم می خورد و در دیوارهای مسجد 

فرورفتگی هایی با قوس هلالی وجود دارد.«
 وی پنجره های بنا را از دیگر ویژگی های اثر معرفی می 
کند و اضافه می کند: »پنجره های مسجد در اندازه های 
مختلف است و  تزئینات دالبر مانند در نمای ساختمان 
دارد. همچنین فرم گنبد و مناره مسجد در ترکیب با 

نمای ساختمان از ویژگی های خاص این بنا است.«
 خوشــبختانه با تلاش میراث فرهنگی اســتان، این 
مســجد زیبا در تاریخ سیزدهم بهمن ماه سال ۱۳۸۸ 
و به شماره ۲۹۳۱۵ در فهرست بناهای  ثبتی تاریخی 
قرار گرفــت. مناره کوتاه این مســجد، همانند دیگر 
مناره های مســاجد قدیمی گیلان و همچون سبک 
مناره های دوره ســلجوقی است. یعنی مناره منفرد و 
جدا از مسجد ساخته شده است. مأذنه این مسجد فرم 
کلیساگونه و درب چوبی رو به معبر بادی الله دارد که 
به گفته اهالی محله تا چند سال پیش هم مؤذن مسجد 
درب چوبی را بازکرده از پله ها بالا می رفت و از همان 

بالای مناره اذان می گفت.

در حوالی مسجد تاریخی بادی الله

مشخصات بارز یک اثر معماری مذهبی

میراث فرهنگی

ناصر طهماسب؛ 

مردی که با صدایش تیپ می آفرید

»ناصــر طهماســب« مصــداق بارز 
هنرمندی با صدای جادویی بود. یک 
روانشــناس متبحر که کالبدشکافی 
عمیقی از نقش داشــت و قادر بود تا 
متناسب با درونیات بازیگر، تیپ سازی 
کــرده و آن پیچیدگی های رفتاری را 

برای مخاطبش ساده کند.
 ناصر طهماســب هم رفت تا نســل 

طلایی دوبله ایران، یکی از برجسته ترین مهره هایش را از دست بدهد. مهره ای 
که از همان دهه ۶۰ و ۷۰، خیلی ها را با صدایش، عاشق سینما کرد. بازیگران تراز 
اول را به ما شناساند و سبب شد تا خصایل شخصیت آن بازیگر، برای مخاطبان 

جدی سینما، درونی شود.
طهماسب همان گونه که همکارانش نیز اذعان داشتند، با صدای جادویی خود، 
کنکاشی روانشناسانه بر نقش داشت. قبل از اینکه دوبلور باشد، آشنا به مفاهیم 
روانشناسی بود. تیپ و شــخصیت را می شناخت و بر مبنای آن، به کسی که 
صدایش روی او می رفت، وزن مــی داد. در تحلیل و تعاملی دوطرفه با بازیگر، 
روحیات او را می شکافت و با این کارش، فهم مخاطب از فیلم را آسان تر می کرد؛ 
مگر می شود صدای جادویی او در مظنونین همیشگی را از یاد برد؟ اگر آن صدا 
بر روی کوین اسپیســی نمی نشست، آیا آن سال، شاهکار برایان سینگر تا این 

اندازه برای ما جاودانه می ماند؟
مگر می شــود چهره هایی چون جک نیکلســون، گری گرانــت، هنری فاندا، 
گری اولدمن، دنیل دی لوئیس، گری کوپر و کریســتوف والتز را بدون صدای 
جادویی طهماســب به یــاد آورد. یک نگاهی به این اســامی بیندازید. تماما 
بازیگران جریان سازی که درونیاتی پیچیده دارند اما طهماسب به مدد خوانش 

روانشناختی خود از این روحیات، این پیچیدگی را بر ما آسان کرد.
بنابراین کاری که طهماســب با شخصیت هایش انجام می داد، تنها یک دوبله 
صــرف نبود؛ جان دادن به آن آدم ها در قالب داســتان و نزدیک کردن آنها به 

فهم زمانه ما بود. 
تلورانس صوتی طهماسب، هیچ گاه بر مدار تک بعدی نایستاد. هیچ گاه منحصر 
به شمایلی خاص از صدا مثلا لحن حماسی نماند. صدایش این قابلیت را داشت 
که متناسب با جهان درونی کاراکتر، در سطوح مختلف انعطاف داشته باشد و 
درست به همین دلیل اســت که وی توانست زبان گویای چندین بازیگر تراز 
اول و جریان ساز باشد.یکی از قدرت نمایی های او در سریال هزاردستان بود که 
طهماســب در این اثر درخشان، ۸ صدای مختلف داشــت و نقش ویژه ای در 
ماندگاری این کار علی حاتمی ایفا کرد. تبجر ویژه ای در ارائه تیپ های کمدی، 

جدی با لهجه های مختلف داشت که به قواره نقش می نشست.
یکی از مصادیق جدی عنوان صدای جادویی که عموما برای فعالان متبحر دوبله 
به کار می برند، ناصر طهماســب بود که عاشقانه به کارش ادامه می داد و حتی 
این اواخر با وجود کســالت نیز، محکم و استوار در استودیو حاضر می شد و به 

هنرنمایی می پرداخت.
ë  مرحوم طهماسب دوبلور بال حبشی در فیلم سینمایی محمد رسول 

الله
طهماسب حقیقتا ازجمله دوبلورهایی بود که جانشینی ندارد. او به تنهایی سهم 
بزرگی در جذب بسیاری از علاقمندان به سینما داشت و این هنر را برای آنها 
جذاب کرد. کاریزمای صدای طهماسب، نقش ویژه ای در ماندگار شدن کارهای 

او داشت و همین نکته برجسته، تفاوت او با بسیاری از فعالان عرصه دوبله بود.
ناصر طهماسب درحالی، در سکوت کامل خبری درگذشت و به خاک سپرده شد 
که آخرین سکانس زندگی او نیز به مانند زندگی آرام و بدون حاشیه او، گذشت.

هنر هفتم

آبشار ارتكند؛ 

ییلاق بی نظیر مشهد

وقتی اســم خراسان یا مشهد می آید کمتر کسی است که زیارت حرم 
امام رضا به ذهنش نرسد.

 اما با کمی تحقیق می توان متوجه شد که جاهای دیدنی مشهد علاوه 
بر اماکن مذهبی، از نظر جاذبه های تاریخی و طبیعی نیز حرف زیادی 

برای گفتن دارد.
یکی از این جاذبه های طبیعی ییلاق و آبشــار ارتکند است که مکان 
مناســبی برای گذراندن یک آخر هفته  خوب و فراموش نشدنی است. 
بســیاری از مردم مشهد از اواسط بهار تا اوایل پاییز این ییلاق را برای 

سفرهای آخر هفته خود انتخاب می کنند.

ë آبشار ارتکند کجاست؟
برای رســیدن به این ییلاق ارتکند باید اول به مشهد رفت و سپس از 

جاده مشهد به سمت کلات نادری رانندگی کرد.
 پس از طی کردن حدود صد کیلومتر به خروجی روســتای ســررود 
می رسیم. با ورود به خروجی روستای سررود حدود پنج کیلومتر دیگر 

باید در جاده ی خاکی طی کنیم تا به ارتکند برسیم.
یک اطاقک نگهبانی در ابتدای محوطه وجود  دارد که مبلغی را جهت 
ورود به پارکینگ دریافت می کند. پس از پارک ماشــین حدود پنجاه 
دقیقه پیاده روی داریم تا به آبشــار ارتکند برســیم. یک مسیر پاکوب 

وجود دارد که کمی سربالایی است.
در این جا چند باغچه  خانوادگی هســت که با چــای و غذا که اغلب 
ماهی اســت از گردشــگران پذیرایی می کنند. به دلیل وجود چندین 
مزرعه پرورش ماهی در روستاهای اطراف، تهیه ماهی در این منطقه 

کار آسانی  است.
بعد این باغچه ها سرویس های بهداشتی هستند که متأسفانه وضعیت 
مطلوبی ندارند. پس از کمی پیاده روی به نقطه ای می رسیم که باید به 

آب بزنیم و از داخل آب رودخانه به مسیر ادامه دهیم. 
مســیر رودخانه سنگی و در بعضی قسمت ها کمی لیز است پس باید 
احتیاط کرد. بعد از طی کردن این قســمت تنگه مانند که دیواره های 
صخره ای عظیم دو طرف آن را فراگرفته اند به فضای بازتری می رسیم 

که در دو طرف رودخانه باغچه های خانوادگی و تخت ها قرار دارند.
در مســیر حرکت به دفعات باید از عرض رودخانه رد شد.در انتها به 
فضایی شبیه غار یا تونل می رسیم که آب رودخانه در آن جریان دارد 

و باید از آن عبور کنیم. 
بعد از عبور از راهروهای پیچ درپیچ این فضای غار مانند به یک فضای 
نسبتا باز می رسیم. اینجا دهانه یک غار با ارتفاع کم به چشم می خورد 

که برای رسیدن به آبشار اول باید وارد آن بشویم.

ë به آبشار اول رسیدیم
حدود پانزده متر در این فضا طی می کنیم تا به آبشــار اول برسیم. در 
ســمت چپ این فضای غار مانند راه دیگری برای عبور وجود  دارد که 
شما را به فضایی سرسبز و خنک و آبریزهای متعدد می رساند که این 

مسیر هم در نهایت به آبشار اول می رسد.
 نکته   جالبی که درباره مســیر این آبشــار وجود  دارد این اســت که 
برخلاف سایر آبشارها شما باید از زیر آّبشار عبور کنید تا بتوانید آبشار 

را از رو به رو ببینید.
در واقع عبور از فضای غارمانند شما را به زیر آبشار می رساند و تنها با 
عبور از زیر آّبشار است که می توان مقابل آن قرار گرفت. ارتفاع آبشار 

حدود ده متر است.

ë حالا آبشار دوم جلویمان است
رسیدن به آبشار دوم به کمی ماجراجویی و دست به سنگ شدن نیاز 
دارد. اگر بعد از خروج از فضای غار مسیر سمت چپ را کمی به سمت 
بالا ادامه دهیم به دیواره ای با شــیب تند می رسیم که طنابی از بالای 

آن آویخته  است. 
باید با کمک طنــاب از این دیواره بالا برویم و حدود پانزده دقیقه در 
مســیر رودخانه پیش برویم تا به فضایی با دیواره  های بلند برســیم. 
در گذشــته پلکانی فلزی برای عبور وجود  داشــت کــه در حال حاضر 

موجود نیست.
آبشار هنوز مشخص نیســت و به دلیل پیچ وتاب مسیر دیواره تنها با 

نزدیک شدن کامل به آبشار می توان آن را دید. 
آبشــار دوم بلندتر و پرآب تر از آبشار اول است و حدود ۳۵ متر ارتفاع 
دارد. گفته می شــود که با بالا رفتن از دیواره می توان به بالای آبشار و 
بکرترین قســمت منطقه رسید اما به دلیل شیب تند دیواره و ریزش 
آب که ســبب لغزنده شدن آن شده  است، به هیچ وجه توصیه نمی شود 

و تنها با امکانات سنگ نوردی میسر  است.

سیری در ایران

ë  ،سد خاکی سقالکسار
جاذبه ای در دل جنگل های 

هیرکانی

منبع : ایلنا

تصاویر جدید تلسکوپ هابل، خطوط مرموزی 
را در حقله های زحل نمایش داده است.

در نــگاه اول، تصویر جدید تلســکوپ هابل 
از ســیاره زحل گویی صحنه ای از یک حلقه 
قدیمــی از مجموعه Star Trek اســت؛ اما 
این تصویر ترکیبی در ۲۲ اکتبر ۲۰۲۳ توسط 
تلســکوپ فضایی هابل گرفته شده و مهمتر 
از آن، جزئیات بســیار جالبی است که ثبت 

کرده است.
اگر با دقت به نوار ضخیم و ســفید حلقه های 
زحل نــگاه کنیــد، ظواهر مرمــوز و تقریباً 
شبیه اثر انگشــت را خواهید دید. این همان 
حلقه های مرموز زحل است که به نظر می رسد 

در حال چرخش همراه با سایر حلقه هاست، 
اما در نهایت دانشــمندان هیــچ ذهنیتی از 

ماهیت آن ندارند.
این رویداد را قبل از ناپدید شــدن فقط برای 
دو یا ســه دور می توان دید، به این معنی که 
تصویر برداری از آن در عمل یک کار دشــوار 
تاریخی بوده اســت. اولین بار در سال ۱۹۸۱ 
توسط وویجر ۲ و سپس چندین بار در طول 
ماموریت کاسینی که از سال ۲۰۰۴ تا ۲۰۱۷ 

به دور زحل می چرخید، مشاهده شد.
اکنون هابل این ویژگی غیرمعمول را به عنوان 
بخشــی از برنامه میراث سیاره فراخورشیدی 
)OPAL( رصد کرده اســت که آب و هوا را 
در غول های گازی منظومه شمســی نظارت 

می کند.

داستان خطوط مرموز در تصاویر جدید هابل از حلقه های زحل چیست؟ 
دریچه علم

دنیای فناوری

 پزشكان و پرستاران مهاجرت  می کنند
  و بیماران باقی می مانند 

کاریکاتورکاریکاتور


